
Baráti Kör

A Baráti Kör megszületésé
nek be kell robbannia a köztu
datba. Ilyen nagy létszámú 
csoportot nem szervezhetünk 
meg apránként, néhány taggal 
indítva, fokozatosan bővítve a 
létszámot. Nincs erre időnk.
( In te r jú  G á sp á r  P é te r  P á lla l a  6. 

o ldalon .)

Anáu! a sztár

Andul piros ingben lesz, a 
kedvedért a szemét is kihúz
ta, tussal, fölül, őrület. Amit 
mond, abból semmit nem ér
tesz majd, körülnézni nem 
mer, mostanában még csukott 
szemmel énekel. A megállaz- 
idős neoncsík kékjébe is csak 
a hangja kap bele. (Cikk a 8. 
oldalon)
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Jó tanuló, 
jó sportoló 
kitüntetés

A Magyar Köztársaság Jó 
tanuló, jó sportoló kitüntetését 
Bölöni Eszter magasugró és 
Darvas Zsolt evezős, egyete
münk hallgatói vehették át 
decemberben. (Mindkettőjüket 
bemutattuk a KÖZGAZDÁSZ
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Kiemelkedő teljesítm ényük

höz gratulálunk!

Az olasz pénzügyminiszter látogatása egyetemünkön

rektorunknak, mely szerint 
szívesen kötne együttműködé
si megállapodást egyetemünk
kel. Rektorunk örömmel fo
gadta a kezdeményezést és le
vél útján keresi majd fel a fi
renzei kar dékánját a két 
egyetem közti kapcsolat ki
alakítása érdekében. Említést

tett az Agnelli Alapítványról, 
mely jelentősen támogatja 
egyetemünket. Szólt a Trieszti 
Egyetemmel és a Trieszti Sza
bad Kikötővel valamint a 
TEMPUS területein meglévő 
kapcsolatainkról. De Olaszor
szágra egyébként is különösen

figyelünk, mondotta a rektor, 
hiszen amikor Magyarország 
lehetséges fejlődési útjáról 
esik szó, akkor az optimisták, 
köztük a rektor is rendsze
rint az olasz példát említik, 
míg a pesszimisták a dél-ame
rikait.

Sajnos nincs kizárva a dél
amerikai út sem — jegyezte 
meg a pénzügyminiszter, hi
szen ma az országok költség- 
vetési deficitje, a munkanél
küliek száma ezt a veszélyt is 
magában rejti. Nem lehet rá
jönni, hogy miben is áll az 
országok rákfenéje. Hogy

ta — olvasta az Economist elő
rejelzését és jobban bízik an
nak optimista voltában, mint a 
pesszimista magyar közgazdá
szokban.

Szólt a rektor a gazdaság ne
hézségeivel járó veszélyhely
zetről is. Arról, hogy a gondok 
a demokráciából való kiábrán
dulásai járhatnak a tömegek
nél, ami a szavazással szembeni 
passzivitáshoz vezethet. En
nek következménye lehet, hogy 
viszonylag erősebbek lesznek a 
szélsőjobboldali és szélsőbal- 
oldali áramlatok, s ezek kép
viselői viszont elmennek sza
vazni. Ebből kifolyólag ' na
gyon nehéz helyzet állhat elő 
Magyarországon. Mint mon
dotta mindezek elsősorban 
politikai jellegű problémák, 
miközben lassan enyhülni fog 
a gazdasági helyzet.

A szélsőjobb és szélsőbal 
széthúzása egész Nyugat-Eu- 
rópában komoly társadalmi 
tendencia és veszély — foly
tatta az olasz vendég! Erősödé
sükkel a centrumpártok sú-

(Folytatás a 2. oldalon.)

Európában miért kezdődik most a recesszió,

Az olasz pénzügyminiszter 
Piero Barucci kedden, január 
26-án kíséretével egyetemünk
re látogatott. A minisztert 
Andorka Rudolf rektor és 
Forgács Csaba nemzetközi 
igazgató fogadta. A találkozá
son figyelemre méltó beszélge
tés bontakozott ki a vendég és 
a rektor között hazánk és 
Európa gazdasági, társadalmi 
kérdéseiről.

A pénzügyminiszter elmond
ta, hogy első budapesti láto
gatása alkalmából szeretne 
részletesen megismerkedni a 
magyar gazdasági élet problé
máival és külön öröm számá
ra, hogy egyetemünkön bepil
lanthat a tudományos életbe. 
Mint mondotta 6 maga is

évekig tanított a firenzei 
egyetemen, volt dékán is és 
sok éven keresztül foglalko
zott az egyetem könyvtárával. 
Rövid betekintést adott a 
pénzügyminiszter a firenzei 
tudományegyetem szervezeti 
felépítésébe. A közgazdaság- 
tan oktatása három fakultá
sé i folyik, elméleti: gyakorla
ti (üzemi tanulmányok, szám
vitel, marketing, bankelmélet); 
és jogi fakultásom. Viszont a 
szociológiát és a politológiát 
nem a közgazdasági karon, ha
nem a politikai fakultáson ok
tatják. Mint mondotta kiváló 
a firenzei tudományegyetem, 
ahol nagyszerű közgazdasági 
kutatók tanítanak. Majd á t
adta

az részben a magas munka
nélküliséggel. az inflációval és 
azzal magyarázható, hogy van 
egy hatalmas és fel nem hasz
nált termelési kapacitása a 
társadalomnak. Ez a három té
nyező, általában akkor jelent
kezik, amikor kifelé mennek 
az országok a recesszióból és 
nem befelé. De jelenleg új re
cessziós problémával találko
zunk. A következő dolgokon 
lehet javítani, a munkaidő, a 
munkaráfordítás, és a költsé
gek csökkentésével, a flexibi
litással. De fejlődést addig 
nem érhetünk el, amíg nem 
redukáltuk a felhasználatlan 
termelői kapacitást és előre
láthatólag ez a világon két- 
hároro évnél hamarabb nem 
következik be.

Érdeklődéssel hallgatta az 
olasz pénzügyminiszter mi a 
véleménye .erről a rektornak. 
Andorka Rudolf azokra az év 
eleji, nyilatkozatokra hivatko
zott, melyekben a különböző 
újságok véleményét kérték 'ar
ról, mi várható. Reméli, hogy 
a GDP visszaesése megáll, sőt 
egy-két százalékos gazdasági 
növekedés is bekövetkezhet. A 
munkanélküliség tovább nö
vekszik. sajnos 15 százaléknál 
magasabb is lehet. Az inflá
ció lemegy 20 százalék alá. 
Nyilatkozatait olvasva voltak, 
akik a rektor szemére vetet
ték, hogy tud ilyen optimista 
lenni és azzal vádolták, hogy 
Kupa miniszter előrejelzésével 
azonosul. De — m int mondot-

a firenzei tudományegyetem közgazdaságkari dékánjának 
üzenetét

Az oktatásszervezés új rendszere -  A hallgatók állami
támogatásáról -  Új többletteljesítési lehetőségek -  Díszdoktor

jelöltek -  Vizsgaidőszak június 23-ig
A Közalkalmazotti Tanács

választásról kezdte bejelenté
sét Meszéna György, az FDSZ 
egyetemi titkára, a tanácsülé
sen január 21-én. Mint mon
dotta a választásra egyetlen 
menetben, március végén, áp
rilis elején kerül sor egyete
münkön.

Az oktatásszervezés új rend
szerének elképzelését Varjas 
Pál terjesztette elő. mint a té
m ával megbízott rektori bi
zottság vezetője. A bizottság 
jelentős munkát végzett, ülés
sorozatok után alakult ki az új 
oktatási rendszer tervezete. Kü
lön köszönetét mondott Lévay- 
né Lakner Máriának és Czira 
Gábornénak, akik ugyan nem 
voltak tagjai a bizottságnak, 
de nagyon -sok hasznos ötlettel 
segítették a munkát.

Az égyetemi tanács tagjai 
általában elismeréssel szóltak 
az új rendszerről.
E g y e té r te tte k  az  o k ía tá sach n i- 
n is z trá c ió  te rv e z e tt eg y ség esíté sé 
v e l, a c e n tra liz á lt sze rv eze tte l és 
a zza l, hogv ú j r a  v is sz a té r  az eg y e 
tem  ah h o z  a  g y a k o rla té h o z , hogy 
az  Á ltalános Uítzgn/dasAgi szakon  
a  k o rá b b i a lap o zék ő p zésb ez  h a 
so n ló an  is d é k án  lesz.

A kifogások között hangzott 
el, hogy nem látják biztosított
nak a szervezet alkalmazkodá
sá t'a  3 plusz 2 oktatási szerep
körhöz. Voltak, akik az okta
tási igazgató feladatkörét in
kább rektorhelyettesre bízták 
volna. Felhívták a figyelmet 
arra, hogy a központi irányí
tást össze kell hangolni azzal, 
hogy a szabad tanárválasztás 
kapcsán nem mindenki vesz 
részt minden oktatási formá
ban.

A HT egyetértett az előter
jesztéssel.

Andorka Rudolf rektor hoz
zászólásában hangsúlyozta, 
hogy a vezetői felállás tu laj
donképpen a küldöttértekezlet 
által elfogadott reformbizott
sági elképzelést valósítja meg, 
vagyis, hogy egy rektora, egy 
rektorhelyettese iegyen az 
egyetemnek és a többi feladat 
alacsonyabb szintre kerül. Ezt 
a megoldást szolgálja a nem
zetközi igazgató, a gazdasági 
főigazgató és a főtitkári funk
ció. Kupcsik József rektor
helyettes megbízása lejár és 
miután nem lehet újraválasz
tani harmadszorra, mert már

két turnus során látta el a 
rektorhelyettesi feladatot, ezért 
gondolt az egyetemvezetés az 
oktatási igazgatói funkcióra. 
Az egyetemen bevezetett re
formintézkedések után az ok
tatási igazgató kinevezése jó 
megoldásnak látszik. Az okta
tási igazgató és a dékánok 
együttműködését pedig majd 
az élet fogja kialakítani.

Az előterjesztést a kiegészí
tésekkel együtt az egyetemi 
tanács elfogadta 16 igen, 0 nem 
és 3 tartózkodással.
Ezzel a  b izo ttság  fe lh a ta lm a zá s t 
k a p o tt az an y ag b a n  szerep lő  te 
v ék en y ség i k ö rö k  k id o lg o zásá ra , a 
veze tés ped ig  az o k ta tá s i igazgató , 
az á lta lá n o s  K özgazdasági szak 
d é k á n iá n a k  k in ev ezésé re  és  a t a 
n u lm á n y i o sz tá ly  v eze tő jén ek  k i
v á la sz tá sá ra .

A nappali tagozatos hallga
tók állami támogatásáról ké
szített bizottsági jelentésnek 
Lévayné Lakner Mária volt 
az előadója. A bizottság átte
kintette a felsőoktatásra vo
natkozó jogszabályok alapján 
és a napi problémák során fel
vetődő kérdések szabályozási 
lehetőségeit. Havi 16 millió

Jó tárgyalási alap lehet 
a fizetésemeléshez

Társ. tu d .  kari ta n á c s ü lé s

A nagy. viharokat keltő „bér- 
iiggyel” foglalkozott elsőnek 
az általános társadalomtudo
mányi kar a lesutóbbi, január 
26-i ülésén. A gazdálkodási 
kar bér- és létszámgazdálko
dási javaslata erős ellenérzé
seket kelteit, senki nem támo
gatta. A vitában elhangzott 
többek között, hogy ha nincs 
pénz, nem érdemes háborút 
indítani, nem időszerű olyan 
decentralizációba belemenni, 
ami nem lenne jobb, esik va
lakiknek, a hiányt nem érde
mes újraoloszlani, a demok- 
r&i-.a megcsúfolása az. hogy 
most meg mindent alulról vár 
a vezetés s a többi. Felmerült 
az lg. vajon m ién  «ton törtéit! 
meg az egyetemen a közalkal
mazotti törvény előírta beso
rolás sem Kővári. Gi/örgy 
írásban is benyújtotta észre
vételeit (egvébként nemcsak a 
kari tanácsnak, hanem a két 
másik kar és az esvetem ve
zetésének is), ezek osztatlan 
sikert arattak, csakúgy, mint

az igazságosabb és működő
képes rendszerre tett javasla
ta. Kifejtette: állatorvosi ló
ként tanítható eset, hogy a 
közgazdasági egyetemen a 
műhelyektől kérdezik meg, 
mennyi emberre, pénzre van 
szükségük, ahelyett, hogy a 
vezetésnek 'enne, stratégiája, 
s a szakszérvezétekke! meg
kötné az ebből következő bér-, 
alkut, azaz a menedzsmentet 
ra kell szorítani, hogy úgy 
működjön, ahogy az dolga. A 
testületnek nem voltak illú
ziói saját érdekérvényesítési 
képességét illetően, ezzel kap
csolatban az a vélemény is eb

hangzott — igaz, visszhang 
nélkül maradt —, hogy ha a 
kart kizárják az érdekérvénye
sítésből, akkor a kari tanács 
mondjon le. A testület meg
szavazta Kővári György ja
vaslatát, ami szerint érzékeny 
személyzeti politika, személy
telen bérmechanizmus és meg
bízható teljesítményértékelés 
lehet, alapja egv működőképes 
rendszernek Egv ilyen javas
lat. az egyetem képzéskorsze
rűsítési koncepciója és’ a bel
ső forrásból előteremtett fe
dezettöredék hatékony tárgya
lási alap lehet a pénzügyi kor
mányzattal folytatandó fizetés- 
emelési tárgyalásokhoz.

forint körüli összeg kerül ki
fizetésre állami támogatás
ként, részben mint alaptámo
gatás, albérleti hozzájárulás, 
szociális támogatás és ösztön
díjak (tanulmányi, kiemelt, 
köztársasági).
Az ED JB  á lta l m eg szav azo tt e l
o sz tá s  az a la p tám o g a tá s i és  az 
egy eb  k if ize té s  a rá n y a  3:7. A b i 
zo ttság  az  EDJB fig y e lm éb e  a já n 
lo tta  a  fe lo sz tás i a rá n y t  4 :6 -ra  v á l
to z ta tn i. am e ly  á lta l m egem elhe tő , 
m iiü l a  ta n u lm á n y i, m in d  a  szoc iá
lis tá m o g a tá s  k e re tö sszeg e . 
Javasolta a magas összegre 
való tekintettel annak kezelé
sét apparátusra bízni. Egy 
olyan koordináló személy el
fogadására gondoltak, aki a 
pénzügyi osztállyal és az 
EDJB-vel egyeztet.

Volt, aki külön felhívta a fi
gyelmet a szociális támogatás 
kapcsán arra, hogy
e g y re  tö b b  a m u n k a n é lk ü li szülő. 
U g y a n ak k o r n em  tö b b  a k o llég iu 
m i fé rő h e ly , te h á t növ ek sz ik  az 
a lb é rle tb e  k én y sze rü lő it szám a, 
m in d ezek  a la p já n  nem  lenne  sze 
ren csé s  a szoc iá lis  tám o g a tá s  c sö k 
k en té se . P e rsze  v a n n ak  o lyan  
h a llg a tó k , ak ik  c sa ln ak  (b u d ap esti 
lé tü k re  v id ék re  je le n tik  he m a g u 
k a t, hogy ezzel 1230 fo r in tta l tüb-

(Folytatás a 2. oldalon)

A  testület ezek után Koncz 
Katalin előadásában meghall
gatta a Women's Studies Köz
pont megalakulásáról szóló 
beszámolót.

A kar javaslattal áll elő. 
miszerint az egyetem neve 
ezentúl utaljon az itt folyó 
társadalomtudományi képzés
re, Ennek különös aktualitást 
ad. hogy a Művelődési Minisz
térium jóváhagyta a Icaron 
folyó négy szak (nemzetközi 
kapcsolatok, politikatudomány, 
szociológia, szociálpolitika) 
alapítását. Eszerint az egyete
men ezentúl egy elméleti köz
gazdasági. egv business és 
négy társadalomtudományi 
szak működik.

Ezeken kívül a hallgatók a 
társadalomtudományi karra, il
letve annak szakjaira való 
kerülésének feltételeiről, a ’93 
—91-es opera tív tan tervről és 
az idei második félévvel kap
csolatos aktuális oktatási kér 
désekről tárgyalt a testület.

m. g.

Rév István
a Közép-Európai 

Egyetemről
Budapest legújabb felsőoktatási intézménye, a Közép- 

Európai Egyetem mindeddig meglehetős csöndben szerveződött 
és működött. Most a cseh belpolitika irányváltása hirtelen rá 
villantotta a figyelmet, ami nyilván kialszik majd hamar, de a 
Soros György alapította intézmény időközben egyre jelentő
sebb tudoírjanyos műhellyé válik. Rév István, a közgáz gazda
ságtörténetit tanszékének oktatója egy év fizetés nélküli sza
badságot vett ki, mert Soros György arra kérte, koordinálja a 
Közép-Európai Egyetem alapítását, megszervezését...

Rév István „alapító'’
— Ebben a kezdeti szakasz

ban. amikor nincs még normá
lis működési rend, a házmes
terségtől kérdve, a programok 
tartalmi kérdéseidéit koordi
nálásán át az egyetem kutatási 
irányainak kialakításáig min
den a feladataim közé tartozik 
— mondja a várbeli ideiglenes 
iroda konyhájában.

— H ogyan  le it  belő led  ílven 
n ag y  c söndben  „ a la p itó ” ?

— Ha jól /emlékszem, 1990 
tavaszán történt, hogy a Köz
gáz létrehozott három reform
bizottságot intézményi keretei-

Soros György ajánl;
— K orábbró l" ism erted  őt. d o l

g o z ta to d  m á r eg y ü tt?

— Imn. 1980-ban részt vet
tem az általa létrehozott ku
ratórium munkájában, aminek 
feladata az volt, hogy a ma
gyarországi bölcsészképzés át
alakításához segítséget m űit 
son. A kuratóriumnak az élső 
időben tagja volt többek kö
zött Jeszenszky Géza, Kis Sá-

nek, gazdálkodásának, illetve 
oktatása tartalmi kérdéseinek 
átgondolására, én ez utóbbi
nak voltam tagja, azon belül 
is leginkább a társadalomtu
dományi képzés átalakításával 
foglalkoztam. Egy évig telje
sen naivan abban a hitben él
tünk. hogy -radikális változást 
lehet az akkori új helyzetben 
megvalósítani az egyetemen. 
Aztán nyilvánvalóvá vált, 
hogy a makropolitikai klíma 
sem igazán alkalmas radikális 
változtatásokra. Nem biztos, 
hogy ez minden szempontból 
negatív tény. hiszen ennek 
egyik következménye volt az, 
hogy semmiféle boszorkányül
dözés nem folyt egyetlen egye
temen sem. ami végül is nagy 
dolog. Az egyetem belső köz
véleménye ugyanakkor érzé
kelte, hogy a tervezett változá
soknak azért lennének egzisz
tenciális következményei, ami 
azt jelenthetné, hogy az okta
tók egv része az új struktúrá
ban nehezen találta volna meg 
a helvét, ezért az egyetem úgy 
döntött, hogy elveti a radikális 
reform tervét. Ügy látszott, 
hogy ha lesznek is változások, 
azok nem abba az irányba mu
tatnak majd, amit mi abban a 
bizottságban egy éven át meg
próbáltunk előkészíteni.

,a éppen akkor jött.
nos. Nádasán Ádám, az ET.TE 
angol tanszékének vezetője, 
meg Komoróczy Géza. és Soros 
György engem is fölkért Lit
ván Gvörqavel és Manók Pé
te r re l  eg vilit

Azt, hogy a Közép-Európai 
Egyetem szervezésében vegyek 
részt, 1991 nyarán javasolta

(Folytatás a 6. oldalon.)



Az olasz pénzügyminiszter látogatása egyetemünkön
(Folytatás az 1. oldalról)

üyos nehézségekbe kerülnek, 
sok szavazatot veszítenek. 
Olaszországban ez m ár bekö
vetkezett, Németországban 
Franciaországban most van 
folyam atban. Majd a jobb
oldali mozgalmak külön
böző eszmeiségéről beszélt. 
Míg Németországban a náci 
fasizmusra,.nacionalizmusra, a 
rasszizmus eszmeiségére épít a 
jobboldal, addig a szélsőbal 
egyszerű eszmei arcot ölt a
zöldmozgalommal, de megje-, 
a parlamentben lévő pártokat is befolyásolják ezek a nézetek,

lenik a lokálpatriotizmusban
is.

Hazánkban a ’90-es válasz
tásnál a parlamentbe nem 
került be szélsőséges párt — 
vette át a  szót a rektor. Most 
viszont a tapasztalat azt mu
tatja, hogy egyre hangosabbak 
lesznek a különböző szélsősé
ges csoportok, nacionalisták, 
rasszisták, Nyugat-Európa-el- 
lenesek. Ugyanakkor a sztáli
nizmussal egyetértő cikk is 
megjelenhetett egyik napila
punkban, figyelmen kívül 
hagyva azt a tényt, hogy a 
sztálinizmus alatt milliók hal
tak meg. A veszély az, hogy

A parlam enten belül is kiala
kul egymással szemben a jobb- 
és baloldal, kölcsönösen cím
kézve egymást fasisztának, 
vagy kommunistának, ami 
persze nem igaz, miiközben 
nem m arad senki középen.

Nagyon nehéz ezeken túllép
ni egy ilyen országnak amelyik 
negyven éven keresztül egy bi
zonyos kultúra befolyása alatt

állt — folytatta a  gondolatot 
a pénzügyminiszter. E kérdés
ről feltétlenül higgadtan kell 
megpróbálni elgondolkozni. A 
választások problematikájához 
visszatérvén megjegyezte, hogy 
általában az állam polgárt vagy 
a nagy eszmék, vagy saját spe
cifikus érdekei befolyásolják, 
ezek szerint szavaz. Miután a 
nagy eszmékből kiábrándult,

m aradt a specifikus érdek. Az
zal is számolni kell, hogy az 
em berek között mindig volt és 
lesz is szabadságra, társadal
mi igazságra való törekvés. Az 
ellenzékiek között is mindig 
lesz olyan párt, amelyik ezt 
zászlajára tűzi és ettől még 
nem feltétlenül kommunista.

A szélsőségék m iatti ket
tészakadás a nagy dem okrati
kus m últtal rendelkező orszá
gokban, például Angliában 
nem jelent veszélyt. De olyan 
országban, m int Olaszország 
vagy Magyarország ez komoly 
problémát jelent, amivel szem
ben kell nézni.

Mit tud tenni egy egyetem ebben a helyzetben?
A tudós m egtaníthat arra, 

hogyan is kell interpretálni a 
világot, hangsúlyozta a minisz
ter. Aki általános sémákat 
konstruál, az esetleg élete vé
gén jön rá, hogy a világ en
nek ellenére másképpen mű
ködik. Olyan fiatalokat kell 
nevelni, akik egy egészséges, 
dem okratikus légkörben k riti
kai látásukkal maguk ismerik 
fel a valós világot.

Rektorunk örömmel hallgat
ta a minisztert, m ert nézetei 
igazolását lá tta az általa e l
mondottakban. Ugyanis ezt a 
gondolatot erősíti ő is írásai
ban. Amikor előadást ta rt rend

szeresen, megjegyzi a hallga
tóknak, a világért se értsenek 
vele egyet. Gondolkozzanak el 
ra jta  és alakítsák ki a saját 
véleményüket.

A 'beszélgetés befejeztével az 
olasz pénzügyminiszter ta lál
kozott az egyetem oktatóival. 
Kérésére Kemenes Ernő az or
szág gazdasági problémáiról 
adott tájékoztatót. Ezek után 
Szikra Katalin, Hámori Ba
lázs, Kupcsik József, Kovács 
Géza és Mészáros Tamás érin
tettek olyan problémákat, mint 
például a privatizáció, a pénz
ügyi helyzet Magyarországon.

—  it .

Szavazni
csak kormánynyomtatványon lehet

A megszokottnál sokkal szi
gorúbb szabályok szerint kell 
lebonyolítani az egyetemen a 
Közalkalmazotti Tanács meg
választását március 18. és áp
rilis 2. között. Szorosak az 
előírások a részvételi arányra, 
illetve, a jelöltek megválasz
tásához szükséges szavazatok 
számára vonatkozóan. Ezért, 
ha nem szavaznak elég sokan, 
vagy ha például túl sok jelölt 
között oszlanak meg, elapró
zódnak a szavazatok, akkor 
nem állhat fel a testület, s így 
nem gyakorolhatja jogosítvá
nyait.

Mindezt Meszéna György
től, uz FDSZ egyetemi titká
rától tudtuk meg, aki elmond
ta  azt is, hogy a szakszerve
zetnek három feladatot kell 
teljesítenie a választás előké
szítésében: Létre kellett hoz
nia a választási (jelölő) bi
zottságot. Ez megtörtént. Meg 
kell szerveznie annak első ülé
sét, ahol ez a testület megvá
lasztja elnökét. Erre napokon 
belül , sor kerül. Végül, a má
sik egyetemi szakszervezethez 
és a szakszervezeteken kívüli

dolgozókhoz hasonlóan, az 
FDSZ-nek is jelölteket kell 
állítania a Közalkalmazotti Ta
nácsba. A választásokkal kap
csolatos egyéb szervezőmun
ka a választási bizottságra há
rul.

A választási szabályok kö
rébe tartozik, hogy a szavazá
son csak az egyetem közalkal
mazotti státusban levő dolgo
zói vehetnek részt, tehát pél
dául a nyugdíjasok nem. Sza
vazni csak a kormány által 
kibocsátott formanyomtatvá
nyon lehet, a megadott idő
pontokon belül, és a, választás 
eredményéről részletes jegyző
könyvet kell készíteni. Enél- 
kül érvénytelen a szavazás.

Az szb-titkár véleménye 
szerint nagyon fontos lénfíe, 
hogy minél többen részt ve
gyenek. a választáson. A ta 
nács felállásával és jogkörei
nek gyakorlásával az egyetem 
polgárai egy fontos fórumot 
kapnának arra, hogy befolyá
solják szociális és érdekvédel
mi ügyeik intézését.

k. s.

A  Cam el
támogatja a KDC-t

A Z  Ö S S Z E G  T IT K O S
Pontosabban az R. J. Rey

nolds Tobacco Magyarország 
Kft. szponzorálja jelentős ősz- 
szeggel a Közgáz Diákcentru
mot — tudtuk meg Kelemen 
Zoltán klubvezetőtől. — Ezért 
láthatnak a klub vendégei Ca- 
m elt reklámozó neonokat, 
zászlókat, plakátokat péntek 
esténként az egyetemen. Rek
lámhordozók a klub saját 
plakátjai is, és ha valaki belép 
a KDC Irodájába, körös-körül 
találkozhat az új támogatót 
hirdető naptárakkal, a készü
lő feliratokkal, hatalmas, ösz- 
szecsavart Camel transzpa
rensekkel.

A szponzorálást szerződés 
létrejöttét elősegítette,-hogy a 
klub rendkívül jó évet zárt ta
valy. A résztvevők száma 
minden eddiginél magasabb 
volt, aminek legfőbb oka a ve
zetők szerint, hogy végre 
egész éven át, megszakítás

nélkül — tehát nyáron is —, 
nyitva volt a klub, megszokot
tá  vált az érdeklődők körében, 
hogy péntekenként ide jönnek 
kikapcsolódni.

A siker anyagi oldala, hogy 
a KDC 2 millió forint nyere
séggel zárta 1992-t. Ebből 1 
millió ju t az egyetemi közmű
velődés segítésére, 200 ezer 
forintot kap az egyetemi kar
bantartó  műhely a klubbal 
kapcsolatos javítási munkák 
fedezésére, a m aradékot ta r
talékolják, illetve az egyetem 
számára is hasznosítható be
ruházásokra költik,,.

Idén — ha szerény m érték
ben is — emelkedik a rende
zői díj; 1000 forintról-1200^ra. 
Karácsonykor nagyon sikeres 
Tátrai Band koncertet lá that
tak a klub vendégei, am it fel
vett a TV. A klub szeretné, ha 
a televízióval való együttmű
ködés folytatódna.

Tájékoztató az egyetemi tanácsról
(Folytatás az 1. oldalról)

b e t k a p ja n a k ) .  De az  e lle n ü k  v a ló  
v éd ek e z é sn e k  n em  a  szo c iá lis  t á 
m o g a tá s  c sö k k e n té s  a  m ó d ja .

Ki kell szűrni az olyan igényt, 
ami nem indokolt. Kérdésként 
hangzott el, hogy m iért nem 
részesül ösztöndíjban a kül
földi részképzésben részt vevő 
hallgató és, hogy a soros kép
zésben részt vevők m iért csak 
5 évig és m iért nem 6 évig 
kapnak állam i támogatást. 
Veress Pál, m int a Művelődési 
és Közoktatási Minisztérium, 
valam int az egyetem összekö
tője, tájékoztatta az egyetemi 
tanácsot arról, hogy
a  m in is z té r iu m  ille ték e s  v e ze tő i
vel tö r té n t  eg y ez te té s  s z e r in t  a 
tö rv é n y  n e m  tesz í le h e te tle n n é  a 
so ro s  k ép zé sb en  ré sz t v evők  p lu sz  
h á ro m  év en  k e re sz tü li  ö s z tö n d í j
b a n  v a ló  ré s z e s íté sé t és  a  fo r rá s  is 
b iz to s íto tt  rá .

Hajdú Ottóné főigazgató kü
lön hangsúlyozta, hogy az 
EDJB mellett működtetett 
koordináló csak közalkalma
zott, anyagilag is felelősségre 
vonható személy lehet. Szabó 
Kati HT-tag felhívta a figyel
met arra, hogy a felsőoktatási 
törvény nélkül a hallgatók ál
lami támogatásának szabályo
zását nem lehet naprakész ál
lapotba tenni, ez csak a tö r
vény megszületése után lehet
séges.

A szavazásnál a bizottság 
beterjesztését 20 igen, 2 nem. 
1 tartózkodás mellett az egye
temi tanács elfogadta.

A form ál szinten tanuló 
hallgatók többletteljesítési le
hetőségeinek felkutatására ka
pott megbízást a tanulmányi 
bizottság az egyetemi tanács
tól. Kerékgyártó Györgyné a 
bizottság vezetője ezúttal két

lehetséges A- és B-változatot 
terjesztett elő.

Az A-változat további tan 
tárgycsomagok kínálatát ja 
vasolja. A speciális tantervű 
képzéshez hasonlóan a norm ál
szintű képzés tárgyaira korlá
tozva: egy alkalm azott köz
gazdaságtani tárgycsoportot, 
vágj' társadalomtudományi 
tárgyak csoportját.

A B -v á lio z a t ja v a so lja  a  ta n te rv  
ré s z e k é n t m e g h ird e te tt  ta n u lm á n y i 
v e rs e n y e k , p á ly á z a to k , T D K  é s  a 
je le n leg i sp ec iá lis  je lle g ű  ta n te rv i  
k ép zés  e g y ü tte s  k e ze lé sé t a  h a l l 
g a tó i ra n g s o rb a n . M in d en  te v é 
k e n y sé g é r t  e g y ü tte se n  150 p o n t  a í  
e lé rh e tő  a  h á ro m  év  fo ly a m á n .

Csak néhányan voltak, akik 
kérték az egyetemi tanácsot, 
hogy ne vesse el az A-változa- 
tot sem. Mások az A- és B- 
változat közötti ellentmondást 
feloldhatónak tartották, míg 
egyesek kifogásolták, hogy túl 
magas a 150 pont és ezzel ki
zárják a normális képzésben 
rendesen teljesítőket a ver
senyből. Megemlítették, hogy 
további kidolgozásra vár a kü
lönböző tevékenységekért járó 
pontszámok aránya, továbbá, 
hogy szabályozni kell azt is, 
ha valaki másod- harm ad
évben akar bekapcsolódni a 
spec, képzésbe.

A szavazásnál az egyetemi 
tanács a B-változatot fogadta 
el döntő többséggel. Elfogad
ták a 150 pontot is. amelyre 16 
igennel, míg a kevesebb pont
arányra 4 igennel szavaztak.

Ezt követően egyéb bejelen
tések hangzottak el. A rek
tor előterjesztette díszdoktor- 
avatási elképzelését.
H árom  rtfszd o ittó rra  te t t  javas
la to t :  1 Rolf D ubs a S t. G a tlen -I 
G azd aság i, Jo g i és Társadalom - 
tu d o m á n y i F ő isk o la  rektora, 2. 
O tto  J a c o b s  a  M an n h e im ! E g y e tem  
rektora, 3. H rabovszk y J á n o s  a

FA O  m e g b íz o ttja , a k i  e g y éb k é n t 
é v ek  ó ta  ré s z t  v e sz  az  a g rá r -  
ta n s z é k  m u n k á já b a n .

Kupcsik József rektorhelyet
tes bejelentette, hogy meg
jelent a felvételi tájékoztató, 
amelyből kiderül, hogy a fel
vételi-érettségi közös írás
beli május 24. és 26. között 
lesz. Ez azt jelenti, hogy há
rom vizsganapon igénybe ve
szi az egyetem nagy előadóit a 
felvételi iroda, érettségi írás- 
belizők részére. Ezeken a na
pokon tehát az egyetemen nem 
lehet saját írásbeli vizsgát tar
tani, ezért
a  r e k to rh e ly e t te s  ja v a s o lta  h á ro m  
n a p p a l m e g h o ss z a b b íta n i a  v iz sg a 
id ő sza k o t, jú n iu s  23-ig, de  ez a  
szo rg a lm i id ő szak  b e fe je zé s é t nem  
é r in ti.

D ö n té s  s z ü le te tt  az  1993—94-es 
ta n é v  k ezd é sé rő l is, a m e ly n ek  é r 
te lm é b en  s ze p te m b e r 13-áu k e zd ő 
d ik  a  ta n é v .

Az ötödéves tanárszakos 
hallgatók levélben fordultak a 
rektorhelyetteshez azzal a ké
réssel, hogy az operatív tan
tervben elfogadott hatvanórás 
középiskolai tanítási terhelésü
ket csökkentsék azzal az in
dokkal, hogy az első félévben 
már hatvan órát teljesítettek, s 
hogy közben kétszakosak let
tek, s ezzel jelentősen megnö
vekedett a tanulmányi kötele
zettségük. Zsúfolt az ötödév 
tanárszakos hallgatóinak vizs
gaidőszaka, komplex vizsgát 
kell tenniük, diplomát kell ír
ni és tanári képesítő vizsgán 
kell megfelelniük. A HT tá 
mogatta a második félévben a 
30 órára való csökkentést, 
amelyben továbbra is szere
pelne a 14 tanítási óra meg
tartása, de a hospitálás óra
száma csökkenne.
E les v ita  u tá n  az eg y etem i ta n á c s  
a  d iá k o k  ja v a s la tá t  a  S0 ó rá ra  va ló  
c sö k k e n té s t  16 ig e n n e l, 7 ta r tó z k o 

d á ssa l fo g a d ta  e l, azza l a m e g 
je g y z ésse l, h o g y  a  c sö k k e n té s  v i 
s z o n t c sa k  e r re  a  k o n k ré t  é v fo 
ly a m ra  v o n a tk o z ik .

Fiókot nyit a Budapest Bank 
a földszinten, teljes körű szol
gáltatással — jelentette be 
Hajdú Ottóné gazdasági fő
igazgató. A fiók bonyolítja a 
hallgatók ösztöndíjának és a 
dolgozók bérének kifizetését 
áprilistól.

Veress Pál tájékoztatta az 
egyetemi tanácsot arról a mi
nisztériumi döntésről, mely 
szerint a társadalom tudom á
nyi karon négy új szak indul. 
Továbbá tájékoztatást adott 
azzal az egyetemi tanácson 
korábban felvetett kérdéssel 
kapcsolatban, hogy az esti 
képzésnél lehetséges-e a tan
díj. Veress Pál elmondta, hogy 
ennek nincs akadálya, sőt fej
pénz jár az egyetemnek a 
hallgatói létszámnövekmény
nyel.

Forgó Ferenc szóvá tette a 
m unkát akadályozó bomba
riadókat és javasolta az egye
tem vezetésének, hogy meg
oldást kell keresni ennek 
megszüntetésére, ugyanis ez 
nem lehetetlen.

Forgács Csaba nemzetközi 
igazgató utalt arra, hogy meg
drágult az utazás, ezért
az  eg y e tem  a  M a lé w a l fen n á lló  
e g y ü ttm ű k ö d é se  m e lle tt  m e g á lla 
p o d o tt a  PF..NTA T O U R S-szal. hogy 
az  iro d a  sp ec iá lis  k ed v ezm én y ek e t 
b iz to s it azon  k iu ta z ó k  szá m á ra , 
a k ik e t a BK E u ta z ta t.

Ezen túlmenően ezek a ked
vezmények azokat az egyéne
ket is megilletik, akik az egye
temi szerződésre hivatkozva 
kérik a PENTA TOURS szol
gáltatásait. A részletes infor
mációk az NKO következő h ír
levelében olvashatók.

H. E.

K u l a c s y  I s o l t
1 9 6 7 -1 9 9 3

Egyetemünk V. évfolyamos 
gazdálkodási kar m arketing
pénzügy szakit'ányos hallgatója 
volt. Január 17-én egy autó 
halálra gázolta. A szülök mély 
fájdalm ában osztozunk gyer
mekük elvesztése miatt.

Emlékét őrizzük!

Hétfő délelőtt a HT-irodá- 
ban a tavalyi tanév nemzetkö
zi kapcsolatainak feltárásához 
szükséges anyagokat rendez
gettem, am ikor egy lány je 
lent meg az ajtóban.

„Ismerted Kulacsy Zsol
to t?” — kérdezte.

A m últ idő fel sem tűnt, 
mikor a lány folytatta. „Meg
halt!”

Neve még ott volt előttem 
az asztalon az AIESEC-kiuta- 
zók listáján. Nevéről az előbb 
éppen az a hétvége jutott 
eszembe, amin együtt vettünk 
részt egy tanfolyam kereté
ben; egy szobában laktunk. 
Az oklevél átadása március
ban lesz, most már nélkü le. . ,  
Egy dal szövege jutott eszem. > 
be: „Ostoba vagy h a lá l . . .” 

fi. P.

Szakmai gyakorlaton volt 
Németországban. Tavasztól ké
szült rá, de csak ősszel tudott 
elutazni. Nyáron többször jött 
fel a Balatonról, keresett tele
fonon az útjával kapcsolatban, 
együtt intéztük az utazás előtti 
teendőket. Utólag úgy tűnt, a 
nyáron ráfordított időnek lett 
eredménye. Jól érezte magát, 
am it bizonyít az a repülőgép
makett, am it nekünk hozott és 
még ma is az irodában lóg.

Múlt héten találkoztunk, én 
épp siettem, de ő megígérte, 
hogy a jövő héten bejön az 
irodába. De m ár nem jön.

Gy. R.

Felhívás!
N ém etül vagy  angolu l b e sz é lő  

hallga tók  részére
A makroökonómia és gazdaságpolitika tanszék közös 

szervezésében 1993 szeptemberétől koncentrált (20 órás) fa
kultatív szemináriumot indít másod- és felsőbb éves hallgatók 
részére német vagy angol nyelven, Horst Tomann (berlini 
Freie Universität professzora) vezetésével, melynek témái a 
kelet-európai rendszerváltáshoz kapcsolódnak.

A szemináriumot előzetes m unka előzi meg, ezért a je
lentkezési határidő 1993. február második hete, Kovács László- 
né tanárnőnél. Helye: makroökonómia tanszék.

A szeminárium résztvevői 1993. m ájus 15-ig a tanszék 
áltál megjelölt témákból konzulensek segítségével dolgozatot 
.készítenek ném etül vagy angolul max. 20 oldalas terjedelem 
ben. A javasolt tém a jegyzéke a tanszéki hirdetőtáblán meg
tekinthető. A szeminárium megkezdése előtt a  résztvevők 
valamennyi dolgozatot kézhez kapják.

Az órákon egy-egy hallgató ism erteti a téziseit 15-20 
percben, melyet vita követ.

A legjobban szereplő hallgató lehetőséget kap arra, hogy 
előadást tartson a berlini vagy bécsi egyetemen és a külö
nösen jelentős dolgozatok idegen nyelvű publikálásra ke
rülnek.

MEGJEGYZÉS: Gazd. pol. tárgyba beszámít! ! !

Néhány szó 
a kiemelt ösztöndíjról

A kiemelt ösztöndíjak odaítélésének a rendszere számomra 
kicsit ad hoc m egállapítottnak tűnik. Nem tudom felfogni — 
ami bár lehet egyéni korlát —. hogy m iért kapunk pont 
ennyit, és m iért pont ezeknek az érveknek az alapján. Nem 
vagyok biztos benne, hogy igazán jó, mindenki megelégedésére 
szolgáló rendszert egyáltalán létre lehet-e hozni, de a mostani 
szisztémában számos kirívó ellentmondást és aránytalanságot 
találok. Ilyen például az, hogy az áthallgatásért já r  pont, de 
az ennél lényegesen nagyobb erőkifejtést jelentő párhuzamos 
képzésben való részvételért nem. Ez ugyan indokolható lenne 
akkor, ha a párhuzamos képzésben részt vevők a másik egye
temen is részesülnének ösztöndíjban —, ahogy itt a Közgázon 
kapnak is — de ez nem általános. Kétszer annyi vizsgájuk 
van. m int egy átlag egyetemistának, így nem biztos, hogy 
egyéb területeken képesek megszerezni a szükséges pontokat. 
Ráadásul a tandíj bevezetése nekik külön anyagi terhet is 
fog jelenteni.

Emiatt mindenképpen méltányosnak tartanám  a kiemelt 
ösztöndíj szempontjainak újragondolását is.

Sziklay Levente

.Amerikai anziksz



Ünnepségre gyülekeztek a tudományos 
élet és az oktatás legjobbjai a Néprajzi Mú
zeum impozáns aulájában január 20-án, ahol 
Andrásfalvy Bertalan művelődési és közokta
tási miniszter kitüntetéseket adott át. A meg
hívottak között voltak egyetemünk professzo
rai: Kindler József, Máriás Antal, Molnár 
László, Szép Jenő.

Három évtized 
a gazdasági matematika 

szolgálatában
Szép Jenő

O  uszonöt évig vezette a 
matematika tanszéket, il

letve a Matematikai és Szá
mítástudományi Intézetet, a 
Szent-Györgyi Albert Emlék
éremmel kitüntetett Szép Jenő. 
A 73 éves professzor, aki 1943- 
ban szerzett matematika-fizika 
szakos tanári diplom át.a Páz
mány Péter Tudományegyete
men, ma is naponta bejár a 
tanszékre, részt vesz a m unká
ban. Mint mondja, különösen 
azért érzi megtisztelőnek ezt 
az elismerést,, mert, attól az új, 
demokratikus rendszertől kap
ta, amely közelebb áll hozzá 
"elődjénél. Sosem volt semmi
lyen. párt tagja, de korábban 
tudomásul vette, hogy .ha nem 
akarja elhagyni hazáját, ha 
itthon altar tenni valamit a 
szakmájáért, akkor kompro
misszumokat kell kötnie a ha
talommal.

— Hogyan kötelezte el ma
gát a gazdaságmatematikával? 
— tudakoltuk a professzortól.

— Ami azt illeti, 1961-ig, 
am ikor pályázat útján elnyer
tem a Közgazdaság-tudományi 
Egyetem matem atika tanszé
kének vezetői tisztségét, nem 
foglalkoztam kifejezetten ez
zel a területtel — kezdi vála
szát Szép Jenő. — Mindig ér
dekeltek a matem atika gya
korlati alkalm azásának lehető
ségei, formái, sőt külső elő
adóként tanítottam  is a  Köz
gáz elődjén 1947—48-ban, ám 
a közgazdasági matematika 
problém ájával igazából itt, az 
egyetemen kerültem szembe.

— Gondolom, mindent az 
alapoknál kellett kezdeni, hi
szen ez abban az időben poli
tikailag nemkívánatos tudo
mányágnak minősült.

— Valóban, az operációku
tatás, m int a matematika 
egyik legalapvetőbb gazdasági 
alkalmazása, kapitalista trükk
nek számított az ötvenes évek
ben. A hatvanas évek elején 
azonban már jobb volt a hely
zet. Akkoriban Háy László 
volt az egyetem rektora. Ő 
szerencsére nem ellenezte a 
m atem atika oktatásának és 
kutatásának fejlesztését.

Az első komoly eredmény
nek a hatvanas évek elején 
be'ndított terv-m atem atika 
szakot tartom. Addig alig volt 
magasabb szintű a m atem ati
ka tanábyag a középiskolában 
tanítotínál. Ehhez — Krekó 
Bélává] közösen — már ko
moly oktatási programot dol
goztunk ki. i°P8-ig működött 
ez a szak, évente 20-25 elsőst 
vettünk fel, ' öziílük körűibe-; 
lüi 15-en végeztek öt év múl- 
Va. Akik itt tanulták, mind 
magas beosztásba kerültek

már akkor is, és azóta is fon
tos pozíciókat töltenek be.

Sajnos azonban megint köz
beszólt a politika. Szabó Kál
mán rektorsága idején, külső 
nyomásra felhígították ezt az 
egyébként kétségkívül elitkép
zést. Egyesek úgy tekintettek 
rá, hogy ezzel a párton kívü
liek kezébe került a vezető po 
zíciókba elhelyezkedő közgaz
dászok oktatása. Ezért megnö
velték a szak létszámát, így 
olyanok jöttek ide, akik se túl 
sok kedvet nem érertek a ma 
tematikatanuláshoz, se szüksé
gük nem volt erre.

Ez a fajta magas szintű kép
zés a számos reform, változ
tatás ellenére, nem té rt visz- 
sza azóta. A jelenlegi speciá
lis tantervű oktatás abból a 
szempontból jelentős, hogy le
hetővé teszi, hogy az ez iránt 
érdeklődő diákok az alapoktól 
kezdve egy sajátos képzésben 
részesüljenek. A matem atiká
ban ugyanis úgy épül egymás
ra a tudásanyag, hogy az „ala
csonyabb'’ szinteket másként 
kell tanítani akkor ha ezzel 
csak „bevezetést” kívánunk 
adni a tudományágba, és ak
kor. ha erre egy elmélyültebb 
tudást kívánunk felépíteni.

— A tanár úr pályája során 
vállalt néhány közéleti funk
ciót: a Közgazdasági Társaság 
szakosztályi elnöke volt, illet
ve egy időben az egyetemi 
szakszervezet elnöki tisztét is 
betöltötte. Mennyire voltai: 
fontosak ezek az ön számára?

— őszintén szólva, nem vol 
tak ezek igazán jelentős tiszt
ségek az életemben. Nem já r
tak túlságosan sok munkával, 
és — ami még fontosabb — 
nem jelentették azt, hogy va
lamiféle hatalm at gyakorol
tam volna a betöltésükkel.

— Milyen szívvel és milyen 
üzenettel adta át az intézetve 
zetöi posztot 1987-ben?

— Zökkenőmentes volt a ve
zetőcsere. 67 évesen „jó ke
zekbe” adtam át a megbízatá
somat. Forgó Ferenc, az utó
dom, igazán kitűnően látja cl 
a feladatot.

Az oktatásunk struktúrája 
megfelel a jelentős nyugati 
egyetemek gyakorlatának. Ezt 
a szintet folyamatosan ta rta
nunk kell. Ami pedig a kuta
tást illet i, ezzel kapcsolatban 
két dolgot emelnék ki. Az 
egyik, hogy a következő évek 
ben az eddiginél sokkal jobban 
a kezünkbe ell vennünk a 
most nagyon időszerű biztosí
tási matematika kutatását és 
oktatását. A más! hogy to
vább kell lépnünk a matemati. 
kai statisztika „művelésében”

1S' K. S.

A küzdelem maga is 
optimistává tesz

K in d ler József
1/ indler Józsefet. egyete

münk professzorát, a vál
lalatgazdaságtan tanszék okta
tóját Szent-Györgyi Albert 
Emlékéremmel tüntették ki. 
Az ünnepség után a p ro fe s 
szortól interjút kértünk.

— Ügy gondolom, önt szak
mai munkásságáért nem elő
ször tüntették már ki. Milyen 
elismeréseket mondhat ma
gáénak?

— 1991-ben vettem át az 
Eötvös Loránd-díjat. Erről az 
elismerésről rajtam kívül szin
te nem tudott senki.. _

— Hogyan fogadta a Szent- 
Györgyi Albert Emlékérmet?

— Ezt a kitüntetést a m i
niszter úr szavai-szerint-okta- 
tó, kutatómunkámért, az új 
irányzatok kifejlesztéséért, 
vagy inkább mondhatnám im
portálásáért érdemeltem ki. 
Az elismerés jól esik.

— Az ön kutatómúnkája, a 
kockázatelmélet, döntéselmé
let, az alternatív közgazdaság- 
tan mellett a környezetvéde
lem életünk egyik legproble
matikusabb részéhez kapcso
lódik és nem véletlenül vált 
ki megkülönböztetett figyel-

adtam igazat, mert nekik volt 
igazuk. ; Egyenrangú félként 
kezeltem őket is.. Így „ aztán 
mindig csoportosult körülöt
tem néhány tehetséges hall
gató. aki azt hiszem némésak 
nálam, hanem másutt is pro
dukált. Szeretem ezeket a fia
talembereket. és nyilván egy 
ilyen magnak . valamekkora 
kisugárzó hatása van. Arról 
persze szó sincs, hogy a diá
kok másik részét elhanyagol
nám. de meg kell mondjam, 
én inkább az elitoktatásnak 
vagyok a híve. És jó az. ha az: 
egyetemén az ..első az egyen
lők között” szerepet betöltő 
tanárok, oktatók köré ilyen 
kisebb iskolák, csoportok ala
kulnak.

— Azt mondják, az idő m ú
lásával megenyhül az ember 
kritikai érzéke, önről ez nem 
mondható él. Aki figyelemmel 
kíséri megnyilatkozásait, meg
jelent írásait, az azt tapasztal
ja, hogy a korábbi rendszer
ben is, de jelenleg is határo
zottan kiáll az igazáért. Med
dig lehet ezt büntetlenül csi
nálni?

— Amíg egészséggel bírom 
— és egyelőre • úgy néz ki e 
tekintetben nincs okom aggó-

Az oktatás 
valóságos beruházás

a jövőbe
M olnár László

J^ffolnár László, aki kereken 
két évtizedig vezette a 

marketing, tanszéket, a Felső- 
oktatásért Emlékérmet kapta 
oktató- és kutatómunkájáéit. 
Nagy elégtétel lehet ez szá
mára; hiszen annak idején a 
marketinget burzsoá áltudo
mányként meglehetős gyanak
vás fogadta.

— Igen, sokan gondolták 
úgy. hogy a marketing a „fel
lazítás” eszköze. 1968-ban, az 
országos reformhangulathoz 
kapcsolódóan kezdődött meg 
az egyetemen a Szabó Kálmán 
akkori ' rektor személyéhez 
köthető szerkezetváltozás. En
nek volt köszönhető a marke
ting kutatócsoport elválasztá
sa a belker. tanszéktől, s eb 
bői a kis csoportból fejlődött 
ki a tanszék. A közeljövőben 
ünnepeljük huszadik születés
napját egy nemzetközi konfe
renciával. De visszatérve a 
kezdetekhez: akkoriban nem
csak a pártbizottsággal szem
ben kellett megvédenünk tu
dományos elképzeléseinket és

Reflektorfényben az ünnepeltek, Szép Jenő. M áriás'Antal, Kindler József és Molnár László 
a kitüntetési ceremónia után, a tiszteletükre rendezett állófogadáson

- S Fotó: Komó

met a szakmában. De ön azon 
kevés számú egyetemi oktató 
közé tartozik, aki a diákság 
kitüntető érdeklődését is k i
érdemelte. Minek tartja magát 
elsősorban, oktatónak, vagy 
kutatónak?

— Nem tudok különbséget 
tenni kutatás és oktatás kö
zött, mert az új vagy annak te
kinthető kutatási eredményei
met az oktatásban közvetle
nül felhasználom. Hogy az ok
tatás' és kutatás egyensúlyban 
legyen, az tőlem sok időráfor
dítást, azt is mondhatnám va
lamiféle megszállottságot, asz- 
kézist- igényel.

— Azt, hogy iskolát terem
tett, nem sok tanár mondhat
ja el magáról. Önnek hogyan 
sikerüli?

— Hál’ Isten a mi egyete
münkön is, de valószínű má- 
sűtt is a diákok vagy legalább
is1 a diákok elit része — hadd 
használjam ezt a szót — fél
nőtt és-képzett gondolkodású 
ember, aki meglátja és értékeli 
az .új-eredményeket, akár az 
oktatás módszerében, akár a 
ténylegesen publikált vagy 
publikálatlan, csak szóban át
adott eredményekben. Az 
ilyen típusú hallgatók az em
bert megkeresik és én mindig 
szívesen foglalkoztam , a diá
kokkal. Együtt dolgoztam ve
lük,, a  vitákban sokszor nekik

dalomra —, addig, csinálom. 
Ez részemről magától- értető
dik. Viszont a politikának a 
legsűrüjéből kiszálltam, mert 
nem nekem való. Nem tudom 
magamat elkötelezni egyik 
párt mellett sem úgy. hogy a 
kritikai szellememét feladjam. 
Márpedig ezt a politika meg
követeli Magyarországon, leg
alábbis bizonyos körökben. 
Viszont a nem ■ elfogultak kö
zött annak, van súlya, jelentő
sége, ha valaki ezt a kritikai 
szellemét megőrzi, függetlenül 
attól, hogy milyen zászlóhoz, 
vagy leihez; áll közelebb, vagy 
kitől távolabb.

— Professzor úr, mi a véle
ménye,' jobb lesz a világ?

— E tekintetben optimista 
vagyok. De előre jelezni, hogy 
milyen lesz a világ, nem léhét. 
Ha az alapvető irányzatokat, 
trendeket vetítem ki, akkor 
nagyon pesszimistának ; kelle
ne lennem! Mégsem vagyok 
pesszimista, mért-azzal, hogy 
az em ber maga is hozzájárul. 
Hogy á világ jobb legyén;- ez 
magában foglalja azt is,, hogy 
ha valamennyien azt akar
nánk, akkor valóban jobb is 
lenne. Egy ilyen ethosszal 
nyilvánvalóan optimista' va
gyok; de' föl lehet ügy is fogni, 
hogy a küzdelem maga is- ,op
timistává; tesz. annak-is van 
Önmagában értéke. .

II. E.

őszinte jobbító szándékunkat 
A Tudományos' Akadémiához 
is' benyújtottak egy 40-50 ol
dalas tanulmányt, ami' idéze
tekkel „m utatta be”, hogy a 
marketing milyen veszélyt je
lent a szocializmus számára. 
Ügy állították be, hogy a m ar
ketingbe a nyugati ideológiai 
behatolás egyik legártatia- 
nabbnak látszó módja van be- 
lecsomagolva. Nem sokat tö
rőd tünk 'az  ilyesmivel, lesze
gett fejjel tettük, amit jónak 
láttunk.

— Mikor enyhült ez a szak
mainak látszó politikai nyo-

•— Éppen fordítva.volt sze
rintem : a szakmai féltékeny
ség' vett föl'. politikai álarcot, 
az'_ ;ágazati tanszékek . nem 
nézték jó szemmel a funkcio
nális, szemlélet térnyerését, 
mert az veszélyeztette fejlődé
si esélyeiket és érős pozíció
júkat . . .

; — Ez.1 ismerős lehetett, hi
szen annak idején ön is a bcl- 
‘ kereskedelmi minisztériumból 
jött az egyetemre.

— Igen. nyolc hónapig várt 
az .egl’etém . .arya, hogy' elen
gedjenek. Akkoriban ott egye
dül nek?m volt .egy é félkész 
kandidátusi értekezésem, ezért

nehezen mondtak le a mun
kámról. Azóta is elsősorban 
kutatónak vallom magam, ez 
egyéniség dolga is. Mindig is 
független szerettem volna ma
radni, szerintem ez az egyete
mi oktatók számára elenged
hetetlen. Diákjaimat, munka
társaimat is erre próbáltam 
mindig is ösztönözni.

— Min dolgozik most7

— A könyvvásárlási, olvasá
si szokásokat próbálom össze
foglalni egy nagyobb szabású 
kutatásban. Emellett az élel
miszer-fogyasztást vizsgálom, 
valamint a privatizációnak a 
mezőgazdaságra, az élelmi
szeriparra gyakorolt hatásait. 
Nagy kihívás látni, milyen 
dermedten szemlélik a ma
gyar vállalatok, a piac átala
kulását. A magyar vállalatok 
legnagyobb baja, hogy mindig 
mással foglalkoznak, mint 
kellene. A marketing lényege 
a fogyasztóra összpontosítás, a 
vállalatnak kell kitalálnia a 
vásárlóknak még a gondola
tait is. A vállalatvezetők 
többségét ehelyett az utóbbi 
20-40 évben az vezérelte, hogy 
miként lehet az állam zsebé
ben turkálva, kapcsolatokkal 
és pezsgős vacsorákkal beru
házáshoz, exporttámogatáshoz, 
külföldi utazáshoz jutni. A ve
vők eközben fegyelmezett 
rendben megvették azt, ami 
maradt nekik. Most? Még 
mindig nem a vásárló áll a 
magyar menedzsment közép
pontjában, pedig lassan már 
az európai fogyasztók meg
nyerésén is gondolkodni kel
lene. Ehelyett kft.-alapítással, 
privatizációval, anyagi elő
nyök fölhalmozásával vannak 
többnyire elfoglalva.

Megértem persze a vonzó
dást a vagyonhoz, a tulajdon
hoz. Én is szívesen lennék 
milliomos, annyi filmet lát az 
ember, annyi jó whiskyt isz
nak meg a Dallasban. De aki 
itt maradt ’49-ben, ’56-ban, 
vagy később, aki ezt az életet 
választotta, aki belülről akar
ta megélni a változást, az 
ilyen illúziókat nem táplálha
tott. Az meg legfőképpen hiá
ba álmodozott erről, aki ezen 
az egyetemen maradt, oktatott 
és kutatott, és úgy volt opti
mista, mint én, aki hitt abban, 
hogy az oktatás valóságos be
ruházás a jövőbe. A tanítás, a 
kutatás csak úgy lehet haté
kony, ha szoros emberi kap
csolatokban, vitákban, gondo
latcserékben valósul meg. Ez 
az én oktatási filozófiám, de 
inkább meggyőződésem.

— Gondolom, sokan gratu
láltak önnek a kitüntetéshez.

— Igen, sok diák és jő né
hány kolléga gratulált, ennek 
valóban örülök. A kitüntetés 
amúgy nem hiányzik túlzot
tan az életemből, nemigen volt 
benne részem eddigi pályám 
során, akkor adtak, amikor 
„sorra” kerültem* ez szokás 
volt az egyetemen.

M. G.

★
MARIÁS ANTALT,

a szervezési tanszék profesz- 
szorát Felsőoktatási Emlék
éremmel tüntették ki. Vele 
sajnos , nem tudtunk interjút 
készíteni, mert megbetegedett. 
Felgyógyulása után feltétlenül 
megkeressük.

Jobbulást kívánunk!

Minden kitüntetettünknek 
gratulálunk!

K i t ü n t e t e t t  o k t a t ó i n k
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A 12 millió lakosú Szöul több tucat felsőoktatási intéz
ményének egyike az Ewha Womans University. Neve m a
gyarázatra szorul. „Ewha” gyöngyvirágot jelent, a „Womans” 
kifejezést pedig (így írva), szó szerint kell érteni, kizárólag 
nők tanulnak ezen az egyetemen. Az intézmény elődjét 1886- 
ban alapította egy Am erikából érkezett metodista misszioná
riusnő. Az volt a célja, hogy a Koreában addig teljesen hi
ányzó nőoktatás alap ja it megvesse. Kezdetben ez elemi isko
lai szintet és egyszerű szakképzést jelentett, később szabályos 
középiskolává, m ajd főiskolává fejlődött. 1948-ban pedig el
nyerte az egyetemi rangot. Ma 18 ezer hallgatója van, mintegy 
70 tanszék és más oktatási egység látja el képzésüket. 423 
főállású és G75 félállású tanárral. Színvonal tekintetében az 
elsők között ta rtják  számon Szöulban. Az egyetem elnöke 
(rektora) m indig egy nagy tekintélynek örvendő professzor- 
asszony, a tanári kar viszont többségében férfiakból áll.

Egyetem a nők számára
Vajon m iért kell fenntartani manapság egy külön egye

tem et a nők szám ára? Ehhez valamelyest meg kell érteni a 
koreai társadalm at. Bár az ország minden egyeteme nyitott 
a  nők számára, a legtöbben mégis ezt az egyetemet választ
ják. A tanárok és a hallgatók is úgy vélik, hogy itt szabadab
ban tudják  kifejteni készségeiket, képességüket, m ert nem 
gátolja őket az a szerepzavar és kisebbrendűségi érzés, amely 
férfi diáktársak jelenlétében m indenképpen fellépne. Bár itt 
a  lányok szemlátomást felszabadultak, divatos ruhában já r
nak, Viselkedésük olyan, m int a világ más táján  élő társnői
ké, szocializációjuk során a tradicionális és a modern értékek 
egyaránt erősen hatottak rájuk. Akik egyetemre járnak, azok 
általában igen elszántan szakmai karrierre  készülnek, de 
tisztában vannak vele, hogy kemény küzdelemre kell számí
taniuk. Rendkívüli lendülettel és céltudatossággal tanulnak. 
Nem m aradnak ki az egyetemisták politikai mozgalmaiból 
sem, amely mozgalmak komoly szerepet játszottak és játsza
nak a dem okráciáért folytatott harcban. A katonai rendszer 
idején diákvezetőnek lenni meglehetősen veszélyes vállalko
zás volt, akcióikra sokszor igen durva hatósági retorzió volt 
a  válasz. Az Ewha egyetem diákszervezete ma is igen aktív 
és radikális tám ogatója a formálódó demokráciának.

A koreai felsőoktatás egyik legsúlyosabb gondja, hogy 
nem tud ja kielégíteni a hirtelen rázúduló óriási felvételi 
igényt. Az utóbbi évtized látványos gazdasági eredményei 
egyre több család szám ára tették lehetővé, hogy gyermekei 
továbbtanulását finanszírozza. A szülők ezt ta rtják  a legbiz
tosabb hosszú távú befektetésnek. A modernizációnak a szü
letések számát erőteljesen csökkentő hatása viszont csak a
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nyolcvanas évek elejétől jelentkezett, tehát most még igen 
nagy létszámú évjáratok ostromolják az egyetemeket, amelyek 
bővítése egy gazdaságilag prosperáló országban is lassan 
megy. A fovábbtanulási szándék jelenleg is sokkal erősebb 
a fiúk esetében, lányaikat főleg a magas társadalmi státusú 
családok küldik egyetemre. Az Ewha egyetem hangsúlyozot
tan elit jellege részben erre az összefüggésre vezethető vissza'.

A másik ok — amely az előzővel összefügg — magán- 
egyetem voltában keresendő. Az állami támogatás a költségek 
10%-át fedezi, a többit a magas tandíjak és alapítványi tá
mogatások. Bár nem kifejezetten egyházi egyetem, az alapí
tók protestáns szellemisége áthatja az intézményt. Ez nem 
já r  együtt diszkriminációval, bármely valláshoz tartozó fiatal 
já rh a t ide, és ez a tényleges gyakorlat is. Mi több. a legna
gyobb arányt a buddhista családokból származók képviselik. 
Ennek értelmezéséhez tudni kell, .hogy az ország lakosságá
nak 3/4-e buddhista, 1/4-e keresztény, a keresztények mintegy 
3/4—ét protestánsok, 1/4-ét katolikusok alkotják. Az Ewha 
egyetemen mindenki hallgat teológiai tantárgyakat, amelyek 
az összes világvallással megismertetik őket. Ügy mondják, 
hogy a vallási különbözőség okozta feszültség itt teljesen is
meretlen.

Amerikai m inta
Az oktatás rendje am erikai m intát követ (nemcsak itt, az 

eredetileg am erikai alapítású egyetemen, hanem általában is 
Dél-Koreában). A tanárok többsége valamely am erikai egye
temen szerzett PhD fokozatot. Első diplomát (B) lényegében

m inden tudom ányterületen lehet itt nyerni. A legnépszerűb
bek a nyelvszakok, a jog, a politikatudomány és újságírás, a 
szociológia, a számítástechnika, a tanári valam int a művészeti 
szakok. Bár (még?) nincs nagyszámú hallgató, de az egyetem 
igen büszke kitűnően felszerelt kémiai és fizikai oktatási 
egységeire.

Második (M) valamint, PhD fokozatot lényegesen keve
sebben szereznek, ezzel a képzési típussal külön oktatásszer
vezési egység (Graduate School) foglalkozik. Jelentős szerepet 
tölt be az International Education Institute, amely a nemzet
közi csereprogramok keretében történő oktatás szervezését 
végzi.

A campus egy domboldalon, igen nagy területen fekszik, 
a különböző évtizedekben és azoknak megfelelő stílusokban 
készült épületeket jól ápolt parkok, ligetek, sétautak kötik 
össze. Egyetlen sárkánytetős, koreai stílusú épület van köz
tük, amelyben az ősi kézműves mesterségek oktatása folyik. 
Ez kívülről .teljesen zárt, idegen nem úéphet be, m ert megza
varná a  munkához feltétlenül Szükséges áhítatot.

Nemcsak tudománnyal él az ember
Fotó: Sziklay Levente

A G raduate School dékánja, Suh professzor (teológus) és 
az International Education Institu te igazgatója,1 Kim prőfesz- 
szor (szociológus) vendége vagyok. Utóbbi régi ismerős. Né
hány előadásra hívtak meg, további küldetésem, hogy meg
beszéljem az egyetemeink közötti esetleges jövőbeni együtt
működés lehetőségeit. A kezdeményezés tőlük eredt, most á t
adom a megállapodás tervezetét. A nemzetközi kapcsolatok 
igazgatója felkészülten fogad. Asztalán látom az ISC tájékoz
tató anyagait. Komolyan gondolják a kapcsolat kiépítését, 
nyitni szeretnének Közép- és Kelet-Európa felé. M agyaror
szág kiemelten érdekli őket, a vízumkényszer elsőként való 
megszüntetésének igen pozitív lélektani hatása volt. Az igaz
gató úgy véli, hogy a nagy földrajzi távolságból, a tetemes 
útiköltségből adódó akadályok elháríthatok, náluk mindig lehet 
találni szponzort, ha érdekes konkrét témát, programot tudunk 
megfogalmazni.

Hasonló társadalm i problém ák
_ A kollégákkal és a hallgatókkal való találkozás arról 

győzött meg, hogy ilyen téma biztosan van, a távolság csak 
földrajzi értelem ben nagy, a társadalm i problémák sok szem

van, az a minimum
statisztika tanszék új vezetője

A m i ma
Vita László a

Az egyetem akkori „táltos- 
képzőjében”, a tervm atem atika 
szakon végzett 1968-ban Vita 
László, a  statisztika tanszék új 
vezetője. Már szakközépiskolás 
korában vonzódott a statiszti
kához, így nem csoda, hogy 
harm adéves egyetemistaként 
a  tanszék demonstrátora lett. 
Statisztikából Ziermann Mar
git, Köves Pál, Meszéna 
György és Párniczky Gábor 
voltak a mesterei, akiktől 
nemcsak az órákon tanult so
kat, hanem a közös gyakorlati 
m unka során is. Bevonták a 
tananyag akkori m egújításába . 
is, érdemi részfeladatokat ka
pott és megízlelte a színvona
las csapatm unkát is. Egyenes 
ú tja  vezetett o KSH-ba,  ahol 
kilenc évig dolgozott. A réteg
kutató  osztályra került, ahol 
a mindennapi gyakorlati 
m unka és a kutatás, a legfej
lettebb módszertan ismerete 
magától értetődő követelmény 
volt. Lakossági jövedelem
statisztikákat készített, a fia
talok. az alacsony jövedelműek 
helyzetét elemezte. A Tervgaz
dasági Intézetbe 1977-ben ke
rült, ott 1982-ig életszínvonal-, 
életmódelemzéssel, prognosz
tizál és»al foglalkozott. Főállás
ban 1982 szeptemberében ke
rült az egyetemre, de ez aligha

volt nagy változás, hiszen 
diákkora óta folyamatosan ta
nított a  statisztika tanszéken. 
Leghosszabb ideig általános 
statisztikát — a  mai statiszti
ka elődjét —, de néhány éven 
át életszínvonal-statisztikát, 
többváltozós módszerek al
kalmazását, gazdaságstatiszti
kát és népgazdasági szerkeze
tet is. Ez utóbbi — mostanában 
kihaló — tárgy kialakításában 
részt is vett.

Mára az ő generációja alkot
ja a tanszék gerincét. Az elő
dök szabta színvonal — m int 
mondja — nyomasztó teher 
számára, m ert a mérce nagyon 
magas. Márpedig ami ma van, 
az a minimum, innen csak 
előre szabad lépni, vissza nem 
— teszi hozzá. Számos aka
dállyal kell azonban megküz
deni: megalázóan alacsonyak a 
fizetések, ezért nagyon nehéz 
tehetséges utánpótlást találni. 
miközben a fiatal kollégákat 
állandóan csábítják a bankok, 
biztosítók, kétszeres, három 
szoros fizetésért. Véleménye 
szerint a különmunkák  bizo
nyos mennyiségen túl az okta
tás rováséira mennek  kétség
telenül. A kedvező féjlemé- 
nyek ellenére sok kívánnivalót 
hagy maga után az oktatás 
infrastruktúrája is: nincs, aki

elhárítsa az óra közben a szá
mítógépeknél előálló technikai 
hibákat, az oktatók maguk 
rajzolják írásvetítős fóliáikat, 
a magasabb beosztású oktató
kat sem lehet mentesíteni dol- 
gozatfelügyelés alól.

Vita László nem rajong a 
tanszékvezetéssel járó admi
nisztratív feladatokért. Mun
kamegosztással próbál meg
birkózni velük és bátran tá 
maszkodik az igen jó tanszéki 
kollektíva segítségére is. Ter
vei közül elsősorban a színvo
nal megtartását, ha lehet, eme
lését említi, s ennek záloga
ként a folyamatos tananyag
korszerűsítést. Már dolgoznak 
a doktori képzés és tovább
képzés tárgyainak kialakítá
sán, ami a tanszék létszámát 
és óraterhelését figyelembe 
véve komoly feladat számuk
ra. Kapcsolatokat tervez az új 
tanszékvezető házon belül fő
ként azokkal a tanszékekkel, 
amelyek által taníto tt tudásra 
ők építenek, illetve amelyek 
a statisztikát ..folytatják" fel
sőbb éven. Belföldi és külföldi 
társtanszékekkel is jobb kap
csolatokat szeretne. Nagyon 
fontosnak tartja az oktatás 
és a kutatás pénzügyi és tár
gyi feltételeinek javítását,
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pályázatokon való részvétellel 
sponzorok fölkutatásával.

Ami az oktatást illeti, nem
rég készült el az új kétkötetes 
tankönyv. Vita László célja az. 
hogy a diákok m aradandó tu 
dást kapjanak statisztikából, 
m ert m unkájuk során min
demképpen nagy szükségük 
lesz rá. Még akkor is, ha diák
ként ezzel nincsenek tisztában. 
Ezért jó lenne, ha a felsőbb- 
évesek  nemcsak a tanszék két 
szakirányának keretében, ha
nem szélesebb körben is fel
frissíthetnék és fejleszthetnék  
statisztikai tudásukat. Például 
egy megújított gazdaságsta- 
tisztilcai kurzus felvételével.

Mintegy arc poeticaként idéz 
egy konferencián hallott mon
dást, ami szerint statisztikai 
információra támaszkodva is 
lehet rossz döntést hozni, de 
nélküle csak rosszul lehet dön
teni.

m. g.

pontból hasonlóak. A rendkívül gyors és heves modernizáció, 
a gazdasági szerkezet és ennek nyomán á társadalmi szerkezet 
változása, a politikai rendszer átalakulása súlyos, nehezen 
megoldható kérdéseket vet fel. A nemzeti függetlenség töré
kenysége. a demokrácia intézményrendszerének útkeresése, a 
tradícióőrzés és a fogyasztói társadalomból ■> következő unifor- 
mizálódás dilemmája ismerős gondok. Hogyan lehet a gyors 
gazdasági növekedést elérni és fenntartani, közben korlátozni 
a durva piacgazdaság negatív társadalmi hatásait. Keresik 
az erre adandó választ. Sok mindent szeretnének megtudni a 
magyar társadalomról és gazdaságról. Ez elsősorban tudomá
nyos érdeklődés, de nyilvánvaló az áttételes üzleti szempont 
is.

Vendéglátóim zavarbaejtő figyelmességgel vesznek körül. 
Megérkezésem után az egyetem vendégházában virágkosár és 
festői gyümölcstál vár, az elnökasszony üdvözlő soraival. Ké
sőbb fogad a campus területén, kialakított reprezentatív re 
zidenciáján. A kollégák mindent megtesznek, hogy minél 
többet, és minél életszerűbbet tudjak  meg az egyetemről, va
lam it megéyezzek városuk atmoszférájából. Rendkívül gazdag, 
szakmai programot szerveznek az előadásokon és konzultá
ciókon kívül is. Úgyszólván minden órára, ju t egy találkozó. 
Esténként azért, adódik lehetőség kötetlenebb időtöltésre is. 
M iután észreveszik küzdelmemet a koreai ételekkel, osztrák ét
terembe invitálnak vacsorázni. A társaság kitűnő. A társada
lomtudományi tanszékekről jött el néhány kolléga, van aki 
elhozta a férjét, feleségét is. Kedvesen ugratják a főnököt. 
Micsoda dolog, hogy ö, aki munkahelyén a női emancipáció 
elkötelezett támogatójának számít, még a harciasán feminista 
diáklányokkal is atyai türelemmel foglalkozik, saját feleségét 
elzárja a világtól. A célba vett professzor azzal vág vissza, 
hogy m indannyiunkat meghív hozzájuk, azonnali hatállyal.

Vendégségben
Lakásuk mérete, beosztása, felszereltsége olyan, m int a 

középosztálybeli családoké általában. Hogy Koreában vagyunk, 
az néhány jellegzetes festményből, kerámiatárgyból látszik, no 
meg abból, hogy az ülőgarnitúrát kiegészítik a szőnyegre he
lyezett párnák. Valójában ezeken illene ülni, de szűk szok
nyában vagy öltönyben meglehetősen kényelmetlen. A házi
asszony (egyébként középiskolai tanár) kissé meglepődik 
am ikor megérkezünk, majd feloldódik, láthatóan örül a vá
ratlan vendégeknek. Megjelenése esztétikus, de van benne va
lami szokatlan (a látogató hölgyek kicsit meg is mosolyogják, 
lehet, hogy nem teljesen alaptalan a férjét ért kritika). Öl
tözéke leginkább háziruhának mondható, szabása a hagyomá
nyos koreai viselet kissé modernizált alapelemeit követi. így 
m ár le lehet ülni a párnára. Egyébként ma a koreai ruhát, 
annak elegáns változatát csak ünnepélyes alkalm akkor vise
lik a hölgyek. Megcsodálom Suh asszonyt. (Később kiderül, 
hogy ez meggondolatlan gesztus volt, két nap múlva a posta
ládámban csomagot találok, benne egy hasonló koreai házi
ruhát.)

Régi történetek kerülnek szóba, hol vidámak, hol szomo
rúak. Aki itt 50 éves, annak biztosan regényes élettörténete 
van. A házigazda édesapja lelkész volt, harcolt a japán meg
szállók ellen, majd a polgárháború idején az északiak kivé
gezték. Akkor menekült a család ide Délre. Ö maga diákként 
aktívan politizált, küzdött a katonai rendszer ellen. Eltiltották 
a katedrától, csak a fordulat után folytathatta tanári m unká
ját. Barátai biztatják, hogy térjen vissza a politikai porondra, 
de ő úgy véli, hogy most m ár inkább az egyetemen tud töb
bet tenni ifjúsága eszményeiért. Közvetlenül az elnökválasztás 
előtt vagyunk. Ők mindannyian Kim De Dzsungot támogatják. 
Attól tartanak, hogy ellenfelei merénylettől sem riadnak majd 
vissza, hogy megakadályozzák sikerét. (Azóta tudjuk, hogy 
m erénylet szerencsére nem volt, viszont nem ő, hanem a 
„másik Kim” győzött). A kettéösztottság az ország egyik leg
nagyobb traum ája. A  42 millió lakosból mintegy 10 millió 
Északról származik, a polgárháború idején kényszerült me
nekülésre. A kutatók a maguk m ódján készülnek az egyesí
tésre. Egyik szociológuskolléga Észak-Korea társadalm át ku
tatja. Nagy nehézségekbe ütközik, alig tud információhoz 
jutni, herm etikusan elzárkóznak az északiak. A ném et példa 
persze itt Szöulban is gondolkodóba ejt mindenkit. Nekik 
még sokkal súlyosabb problém ákra kell számítaniuk. A két 
nagy szomszédra is érzékenyen figyelnek. Az a friss hír, hogy 
a japán császár Pekingbe látogatott, inkább aggodalmat vált 
ki.

Szöul nem műcmlékváros
A japán megszállás és a polgárháború emléke c,zikailag 

is állandóan jelen van ebben a városban. Szöul igazán szép 
természeti környezetben fekszik, a hatalm as Han folyó két 
partján. A „budai oldalon” dombok, völgyek vannak, ez a 
régi városrész, a „pesti oldal” sík terület, itt épült fel az olim
piai város, amely m a az egyik legdrágább negyed. A régi vá
rosrész csak történetében régi, épületei jórékzt fiatalok, az 
utóbbi három évtized építészetének vegyes stílusú term ékei 
A polgárháború a latt ugyanis az am erikaiak földig rombolták 
az ősi várost, így szorítva ki innen az északiakat. Csak négy 
királyi ill. főúri palota m aradt épségben. Állítólag ezeket tu 
datosan megkímélték a bombázás során. Annak m ár kevésbé 
örülnek a szöuliak, hogy hasonlóképpen túlélte a bombázást 
néhány, a japán megszállás alatt em elt kőépület. Ezek szürke, 
pöffeszkedő betonkolosszus voltukban teljesen idegenül hat
nak a kecses és színpompás, fából készült koreai paloták mel
lett, ezenkívül látványos jelképei az ősi ellenségnek, az egy
kori betolakodónak. Időről időre felmerül, hogy le kellene 
bontani őket. Tehát Szöul nem műemlékváros. A  látogatót a 
méretek, a belváros felhőkarcolói, a hatalm as áruházak és 
szállodák, az utcákon meglehetősen ormótlan, koreai gyárt
mányú autókat lehet látni. Kérdésemre, hogy hol vannak a 
japán vagy am erikai autók, felvilágosítottak, hogy olyanokat 
ne keressek. Közmegvetés tárgya az, aki külföldi gyártm ányú 
kocsit vesz.

Hogy valamit sikerült megtudnom a diákok világáról, azt 
Li-nek köszönhetem, ö t  bízta meg a dékán, hogy legyen 
m indenben a segítségemre, kísérjen el. Azzal m utatta be ne
kem. hogy ő a G raduate School legtehetségesebb hallgatója. 
Politikatudománnyal foglalkozik, nagyon érdekli Európa, dip
lom am unkáját a német pártrendszerről írja. Li valóban okos, 
ezenkívül nagyon szép. Nem a Pillangókisasszonyok típusá
ból való, inkább intellektuálisan szép. Választékos, divatos 
ruhában jár, amely jó ízlésről tanúskodik. Lelkesen meséli, 
hogy tavasszal Németországba utazik, a göttingeni egyetemen 
tölt majd egy szemesztert. Külön szerencse, hogy a barátja 
is kapott ösztöndíjat, így együtt utazhatnak. Kedvesen kalau
zol, megmutatja a campust, diáktörténeteket fűzve a neveze
tesebb helyekhez. Amikor van egy kis idő, kimegyünk a vá
rosba. Kérésemre elvisz az egyik külvárosba, ahol megma
radtak a régi, ma m ár megkopott épületek. Azt is elintézi, 
hogy bemehessünk egy találomra kiválasztott házba, egy tel
jesen ismeretlen család lakásába, kicsit körülnézni. így lesz 
némi fogalmam arról, milyen a tisztes szegénység. Szöulban.

És ehhez a remek diáklányhoz kapcsolódik egyetlen szo
morúan kínos élményem. Az utolsó napon, a búcsúzás előtt 
történt. Ez a nap a városnézésé. Nemzeti Múzeum, királyi pa
loták, olimpiai stadion, Sóéul Tower (Ázsia harm adik legma
gasabb kilátótornya). A fáradalm akat egy szálloda étterm é
ben pihenjük ki. Li szeretne valamit kérdezni. Látszik rajta, 
hogy már régen készül erre, de eddig nem szánta rá magát. 
Vajon' el m erjen-e utazni Götti igenbe. Attól fél, hogy kelle
metlen atrocitások érhetik külföldi léiére. Olyan rossz hírek 
érkeznek mostanában , . .  Sohasem gondoltam, egyszer szé
gyellni fogom, hogy európai vagyok.

_ HRUBOS ILDIKÓ

Szöuli
képeslap



A Kék Szalag Bizottság
privatizációs javaslatai

Önkormányzati k u ta tás

A demokrácia kritikus pontja
A Magyar—Nemzetközi Kék 

Szalag Bizottság független, 
pártatlan és önkéntes szakér
tői testület, amely gazdaságpo
litikai ajánlásokat tesz a ma
gyar kormány számára, báto
rítja a folyamatos, konszen
zusra törekvő gazdaságpoliti
kai dialógust a legkülönbözőbb 
magyar és külföldi politikai 
erők között, valamint erősíti a 
civil társadalm at Magyaror
szágon. A bizottság most köz
zétette második, Az időleges 
állami vállalkozói vagyon ke
zelésének „privatizálása” cí
mű gazdaságpolitikai tanulmá
nyát.

E dokumentum számunkra 
azért is különösen érdekes, 
m ert e független tanácsadó 
testületben — amelynek egye
temünk hivatalos támogatója 
is — a Közgáz jó néhány 
oktatója (Andorba Rudolf, 
Becker Pál, Berend T. Iván, 
Csáki Csaba, Hetényi István, 
Rabár Ferenc, Urbán László)

dolgozik úgy együtt, ahogy az 
egyetemen nyilvánvalóan nem. 
A munkát ezúttal Urbán Lász
ló koordinálta, s a tanulmány 
szerzői között van egy továb
bi (ex)oktatónk, 'Kazár Péter 
is.

A közel százoldalas — Ma
gyarországon és az Egyesült 
Államokban egy időben publi
kált — dokumentum bevezetője 
leszögezi, hogy a közép-euró
pai országok között Magyar- 
ország eddig élen járt gazda
ságának piacgazdasággá való 
átalakításában. Az átalakítás 
mielőbbi befejezése érdeké
ben a hazai és a külföldi szak
értők egybehangzóan elenged
hetetlennek tartják a privati
záció meggyorsítását. Az  álla
mi tulajdon eladása azonban 
hosszadalmas folyamat, ezért a 
hatékonyság és a gazdasági 
teljesítőképesség növelése 
megköveteli, hogy a privatizá
cióra váró állami vagyon átme
neti működtetését is privati

zálják. Ennek megvalósításá
hoz szolgál részletes és konk
rét ajánlásokkal a Kék Szalag 
Bizottság tanulmánya. Teszi 
ezt legfőképpen két megfonto
lásból: egyrészt bebizonyoso
dott, hogy a közvetlen bürok
ratikus vagy politikai felügye
let hátráltatja a privatizációt, 
másrészt a privatizálandó vál
lalatok menedzselését, a válla
latvezetés autonómiáját, a 
pénzügyi felelősséget így le
het megerősíteni.

Két módot, illetve azok kom
binációját ajánlják a szakér
tők: szerződéses vagyonkeze
léssel meghatározott időre le
het részben vagy teljesen ma
gánkézbe adni a cégeket, 
a vagyonkezelő holdingok 
bevonásával pedig vegyes 
tulajdonú, ám magánmó- 
dón működő gazdálkodó- 
egységek rendelkezésére bo
csátható- a privatizálásra váró 
állami tulajdon. Mindkét eset
ben fontos, hogy a külföldi tö

ke részvétele biztosított le
gyen.

A dokumentum szerint Ma
gyarország a piacgazdaság ki
alakulásának útján sok te
kintetben túl van már az út 
felén, míg a privatizációt il
letően az első negyed van a 
hátunk mögött, az állami tu
lajdon továbbra is meghatá
rozó szerepet játszik. A priva
tizáció sebessége nemzetközi 
összehasonlításban ugyanak
kor viszonylag gyors, de ezzel 
együtt is elmarad a gazdaság 
átalakítása szempontjából 
szükséges és ésszerű ütemtől 
Az állam részesedése a vállal
kozói szektor tőkéjéből várha
tóan 1994-re süllyed 50 száza
lék alá, míg az állami válla 
latok többségénél továbbra is 
többségi részesedése lesz. Ez 
indokolja elsősorban, hogy az 
átmeneti szakasz is a figye
lem középpontjába kerüljön -  
szögezi le a Kék Szalag Bizott
ság. (ni. g.)

Végre partnerek lettünk
V á lto zá so k  a z  an gol tan széken

Javában tarto tt még a vizs
gaidőszak, de az angol tanszék 
nem tétlenkedett. Január 14- 
én délután a II. előadóterem
ben Rostoványi Zsolt, a tár
sadalomtudományi kar dékán
ja  és Eördögh Miklós, az an
gol tanszék vezetője tájékoz
tató t tarto ttak  a megújult an
gol tanszék idei programjáról, 
illetve a hosszú távú elképze
lésekről. Magam is kíváncsian 
vártam , hogyan alakul a be
szélgetés, hiszen az angolt itt 
az egyetemen én is meglehető
sen kevéssé rugalmas modul- 
rendszerben kezdtem, amely
ben az ember állandóan úgy 
érezte, elveszett.

Azt hiszem, abban mindenki 
egyetért, hogy mostanság az 
angol a legfontosabb nyelv. 
Rostoványi Zsolt még azt a 
megjegyzést is megkockáztatta, 
az angol talán annyira fontos 
lett a többihez képest, hogy 
mindenkinek, aki egyetemi 
diplomát kap Magyarországon, 
beszélnie kellene angolul. 
Eördögh Miklós tanszékvezető 
azzal nyitott, hogy az új veze
tés vele és Soós Gabriella tan
székvezető-helyettessel együtt 
sokkal nyitottabb, kíváncsi, és- 
ad is a hallgatók véleményére, 
sőt tele vannak dinamikus el
képzelésekkel. A tanár úr sza
vaiból kitűnt, hogy még ko
rántsem  elégedett az elmúlt 
egy év munkájával, noha a 
nyáron mindössze egy hetet 
töltött távol a Horánszky u t
cától, de a lelkiismerete tisz
ta. A megújulás egyik bizonyí
téka. hogy jelenleg kb. hatféle 
szabad alternatív órát kínál a 
tanszék az érdeklődőknek a 
fordítástechnikától elkezdve az 
irodalmon keresztül a szak
nyelvű kurzusokig, amelyek 
közt hosszú idő után újra he 
lyet kapott például a nemzet

közi kapcsolatok speciális nyel
ve. Jelenleg két anyanyelvi 
lektor is van a tanszéken és ha 
jól vettük ki a tanár szavaiból, 
akkor a tanszék a jövőben tar
tózkodni kíván a sokak által 
ismert ,.l félév =  1 tanár”, 
majd „másik félév — új ta
nár” gyakorlatától, valamint 
attól, hogy fiatal angol és 
amerikai „hippiket” (akiknek 
nincsen tanári végzettségük) 
tartanak a tanszéken a társal
gási órák megtartására. A jö
vőben tehát aki elkezdett egy 
csoportot tanítani, az a tanár 
fogja a hallgatókat a szigor
latig végigkísérni.

— Nem óhajtjuk a problé
m ákat a szőnyeg alá söpörni 
— mondta a tanár.ú r és ezt mi 
sem bizonyította jobban, mint
hogy bátran állta a kérdéseket, 
am iket a hallgatóktól kezdő 
angol ügyben kapott. A HT- 
vel és az angol tanárszako
sokkal karöltve próbálják már 
szeptembertől kielégíteni az 
igényeket, kezdő és újrakezdő 
csoportok vannak, amelyek
nek a száma úgy tűnik, nőni 
fog februártól. A tanár úr 
hangsúlyozta, hogy az angol 
nyelvi tanszék (amely mint 
autonóm egység az IOKK, azaz 
Idegennyelvi Oktatói és Kuta
tói Központ része) elsősorban 
oktatási intézmény és nem  
vizsgaközpont. Természetesen 
az is, de nem jó az a szemlé
let, hogy „előbb legyen meg 
a papír, aztán majd megtanu
lom a nyelvet kint az életben”. 
Ennek kapcsán, persze, szó 
esett az egyetemi tanulmányok 
ciklikusságáról (Id. vizsgaidő- 
szakok), amelyben az egyetemi 
nyelvoktatás nem felel meg a 
nyelvoktatás általános köve
telményeinek (nevezetesen a 
rendszerességnek), szó volt ar 
ról, hogy a modulrendszer

nem jó, mert nehéz az átjárás 
és felmerül számos technikai 
akadály, illetve tudásbeli kü
lönbségek (és nem a nyelvi tu
dás, hanem egyéb szakmai tu 
dás) is nehezítik a különböző 
évfolyamokból összeverődött 
hallgatók oktatását. Lesz spe
ciálisan a társadalomgazdasá
gi szakosokra méretezett szi
gorlat is, amire a marketing 
helyett inkább az I. vh. törté
netét kell megtanulni. Azt hi-

Cikkem lehet, hogy egyesek számára valamennyire provo
katív, vitaindítónak szánom, m ert ebben a kérdésben olyan 
nagy az összhang, hogy az m ár túl szép.

Szép új Európa
„Ha nem megyünk Európába, csak Ázsia marad szá

munkra,"  Ha nem kapcsolódunk az Európai Közösse
gekhez, csak a Balkán m arad számunkra — ahogy Ke- 
mál Atatiirk  néhai mondását aktualizálni lehetne. Ez 
létszükséglet, tény. Muszáj eszerint tenni, cselekedni, 
gondolkodni — még ha egyoldalú is ez a szerelem, meg 
ha néha megalázó is. Olyan helyzetben vagyunk, hogy 
mást nem tehetünk — bárhogyan is alakuljon az Euró
pai Közösség szerkezete. Akár megvalósul a maastnchn  
megállapodás, akár nem, akár egy thatchen  elképzelé
si! konföderáció lesz a végeredmény, akár brüsszeli euro
kraták centralizált álma (sokak szerint rémalma) valósul 
meg nincs választási lehetőségünk. Ha teljes jogú tag
ként csatlakoznánk is -  am ire én nem latok esélyt 
érdemleges beleszólási lehetőségünk csak a hozzánk
áramló pénz nagyságára l e n n e .  D e  még m nd ig  jobr.
'lenne így, második Görögországként lé tü n k  mint é néi
tő l,  második Albániaként. Es irigyen gondoUiatun, 
ilvan kis országokra, m int Dánia, Svájc akik NE . 
londhatnak — vagy akár IGEN t. ha eppe" J ^  J 
rak. de nem mozognak kényszerpályán, és (v szonvIa„ 
Sábádon dönthetnek arról, hogv szamukra Európa_ az 
EC-t, vagv valami mást ielenti-e, hogy milyen Europa 
a tarnak maguknak. SzikIay Levente

szem, a rendkívül sokoldalú 
tájékoztató végén mi sem volt 
természetesebb, mint hogy 
Eördögh Miklós elmondta: aj
taja nyitva áll a  hallgatók 
előtt és mindenkinek a véle
ményére kíváncsi. Azt hiszem, 
hogy annyi idő után végre a 
hallgatók úgy érezhették, az 
angol tanszék partnernek te
kinti őket a közös dolgokban 

(vé)

Meglehetősen nagy munkát 
igénylő önálló kutatómunkát 
végzett Fuchs Krisztina, Greff 
Katalin, Tonna Enikő, Dózsa 
Csaba és Szőke Albert A Du
nakanyar öt községének össze
hasonlító önkormányzati ku
tatásával. a  munkát a Duna- 
holding Rt. támogatta.

Az  öt község: Nagymaros, 
Verőce, Szokolya, Kismaros és 
Kóspallag 19í)0-ben kapta meg 
a szabad önkormányzás lehe
tőségét. Ennek létrehozásával 
mindhárom község élt. A szer
zők a kutatásuk eredményéről 
készített TDK dolgozatukban 
arra a kérdésre kerestek fele
letet, hogy hogyan tudtak élni 
az egyes községek ezzel az 
eséllyel?

Az  eredmény változó. Két
ségtelen. hogy a községek szí
nesebbek lettek. A civil társa
dalom kiépítése megkezdődött, 
mégpedig a múltbeli értékei 
miatt fennmaradt, s az új le
hetőségek hatására (újjá) ala
kult társadalmi önszerveződé
sekkel, amelyek legfontosabb 
jellemzője, hogy a községek 
belső igényéből fakadtak. 
spontán módon alakultak. 
Ezek közé tartoznak a m últ
ban is létezett, de napjainkban 
is értéket hordozó vallási, 
sport, valamint a 40 év után 
teljesen új színfoltként meg
születő, a történelmi múltat 
felvállaló, kutató, faluszépítő, 
vagyonvédelmi etnikai szerve
ződések. Ezeket kiegészítik a 
korosztályok szerinti csoporto
sulások. az ifjúsági klubok, a 
nyugdíjaskörök. Hosszabb tá
von ugyan, de így kialakulhat 
nak a sajátos tagoltságú, egye
di értékminőségű, speciális ér
dekszerkezetű községi társa
dalmak.

Az önkormányzatok néme
lyikének eddigi teljesítményei 
látványosak — írják tanulmá
nyuk összefoglalójában a szer
zők. — Ide sorolhatjuk Kós-

pallagot, Kismarost és Szoko- 
lyát, a három kisebb telepü
lést, ahol az elmúlt két év so
rán iskolák, tornatermek épül. 
tek. Ezen beruházások minde
gyike jelentős részben állami 
forrásból valósult meg. Az egy
re romló anyagi helyzet elle
nére a községek mindegyike 
biztosítani tudja az intézmé
nyek működtetését. A későbbi 
fejlesztéseket azonban m ár 
nem lehet kizárólag a bizony- 
talan állami céltámogatásokra 
alapozni. Kiegészítő forrást el
sősorban a tulajdonaik eladá
sa, másodsorban a helyi adók 
kivetése vagy más helyi bevé
telek jelenthetik. Ezek a meg
oldások azonban az önkor
mányzatok számára kockáza
tosak lehetnek. Elveszthetik az 
amúgy sem túl nagy népszerű
ségüket, vagy a következő idő
szakok önkormányzatainak 
mozgásterét szűkítik le.

Ez a kutatás is igazolta, hogy 
a demokrácia fejlődése kriti
kus pontjához érkezett Ma
gyarországon. Döntő lehet a 
helyi társadalmak szempont
jából, hogy az önkormányza
tok képesek lesznek-e integ
rálni egyes réteg-, csoportér
dekeket, ellátni ezek képvise
letét, megfelelően vezetni a 
községet, elfogadtatni magukat 
a helyi társadalommal. Képe
sek lesznek-e eloszlatni azok 
aggodalmát, akik egy más le
hetőséggel is számolnak. Az
zal, hogy alig tucatnyi ember 
magára zárhatja az ajtót, rá 
ülhet a demokratikusan szer
zett szavazatokra, s azzal a 
felkiáltással, hogy: „azértsza
vaztak ránk, hogy döntsünk!” 
— maguk határoznak majd 
mindenről, a községek nyilvá
nosságát mellőzve.

A régi rendszer megszűné
sével nem alakul ki a helyén 
azonnal egy újabb. Ezért első
sorban az 1990-ben megvá
lasztott képviselőknek kell 
még többet tenniük.

Bemutatkozik a
A HT választási rendszere 

megváltozott — tájékoztatta 
az elmúlt félév végén Scharle 
Ágota HT-elnök az egyetemi 
tanácsot. Ennek megfelelően 
félévente 5-5 HT-tag megvá-

ről, mely jelentősen különbö 
zik a felsőbb évesek oktatási 
rendszerétől. Ennek következ
tében a mai másodikosoknak 
komoly dilemmát okozhat, 
hogy merjék-e vállalni az év-

Gubcsi Lajos Levente

lasztására kerül sor, másfél 
éves mandátummal. Az öt új 
tag novembertől: Gáspár And
rea. Gubcsi Lajos Levente, Ko
vács Ildikó, Kuruc Péter és 
Vámosi Zsolt.

Gubcsi Lajos Levente,
G áspár A ndrea ,

Vámosi Zsolt elsőéves
Elsősök vagyunk, m indhár

man az ÉV tagjai, amely az el
sősök érdekvédelmi szervezete. 
(Az ÉV szervezte az 1992 per
ces focimeccset is.)

Szeretnénk az elsősök érde
keit.a legmagasabb fórum, az 
egyetemi tanács előtt is kép
viselni, Különösen fontos az 
elsős képviselet, m ert reform
évfolyam vagyunk, és így 
gondjainkat a felsőbb évesek, 
nem biztos, hogy sajátjuknak 
tekintik.

Legfőbb gondot jelenleg a 
speciális és alapozó képzés 
tisztázatlan kérdései jelentik, 
amibe nektek is bele kell szól
notok. Nem is beszélve a 
nyelvoktatásról, menzáról stb.

Kovács Ildikó m ásodéves
Valószínűleg mindenki hal

lott már az elsős évfolyam re
formtervezetének bevezetésé

Gáspár Andrea

halasztást, és ezzel együtt egy 
jelentősen megváltozott okta 
tási rendszerbe való kerülést, 
vagy kénytelenek lemondani 
azon terveikről — pl. külföldi 
ösztöndíj — mely évhalasztást 
von maga után. Legnagyobb 
problémát az egyetemi ágra

akik közvetlenül érintettek 
benne.

A hallgatói érdekek képvise
lete mellett a HT-nek lehető
sége van egyéb feladatok el
végzésére is, értem ezalatt pél
dául programok szervezését, 
diákcserék lebonyolítását. 
Közismert, hogy egyetemünk 
igen sok külföldi tanulmányút- 
leheíőséggel rendelkezik, me
lyeket részben a Nemzetközi

• p H f■ r

kerülés feltételeinek jelentős 
változása okozza. Feltétlenül 
szükség lenne azon diákok ér
dekeinek képviseletére, segíté
sére, akik bármely okból kifo
lyólag ezen problémával ke
rülnek szembe. Ma a HT-ben 
elsősorban felsőbb évesek kép
viselik az évfolyamunk érde
keit is, azonban kétségtelen 
hogy ők nem érzik olyannyira 
magukénak a problémát, mint

Kovács Ildikó

Csoport szervez, részben TEM- 
PUS-programok, gyakran pe
dig különböző tanszékek írják 
ki. Szükség lenne arra. hogy 
az egyetemen elszórt ösztöndí 
jak egy helyen és könnyen 
megtalálhatók legyenek bár

mely hallgató számára. A HT 
keretében azt hiszem, ezt meg 
is lehetne oldani, és ezzel a 
külföldi ösztöndíjak bárki szá
mára könnyen elérhetők, meg
találhatók lennének.

Kuruc P éter harm adéves
Kuruc Péternek hívnak. 

Harmadéves vagyok, gazdál
kodási karra járok. Az ÉVK 
tagja vagyok. Miután HT-tag 
lettem, legfőbb célom, hogy a 
büfében és a klubban folyta
tott beszélgetések magasabb 
szinten is képviselve legyenek.

Változásokra szerintem a 
következő területeken van 
szükség: nyelvoktatás, az új 
3+2-rendszer, ösztöndíj-elbí
rálási (külföldi és belföldi 
egyaránt) rendszer.

Kuruc Péter

A brüsszeli EK Bizottság döntése
„Help Line”

A brüsszeli EK Bizottság 
1992. december 4-én meghozta 
döntését az 1992, évi „Coopera
tion in Science and Techno
logy with Central and Eastern 
European Countries” pályá
zatra benyújtott javaslatok el
fogadására és finanszírozásán) 
vonatkozóan,

Annak érdekében, hogy a 
pályázók még a hivatalos ki 
értesítés előtt tájékoztatási 
kaphassanak, vajon javasla
tuk a  támogatásra jelöltként 
kiválasztottak között van-e

vagy sem, a Bizottság DG X n 
és DG XIII főigazgatóságainak 
közönségszolgálatai egy kü
lön „Help Line” telefonvonalat 
nyitottak meg az érdeklődők 
számára.

A külöpvonal telefonszáma: 
00-322-295-85-33 

A különvona! 1992. decem
ber 11-től 1993. február 15-ig 
él az ottani hivatali munka
időben, azaz: hétfő—csütörtök: 
8.45—17.30-ig, péntek: 8.45^- 
16.30-ig.
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Rév István a Közép-Európai Egyetemről
(Folytatás az 1. oldalról.) gondoltam, hogy így sikerül a

Soros György. Azért vállaltam reformbizottságban kidolgo-
el. hogy a budapesti egyetem zott terveket valóra váltani.
létrehozásában másokkal A Közép-Európai Egyetemet
együtt részt vegyek, mert azt ere _iileg

olyannak tervezték, amilyen nem létezik sehol a világon:
az volt az elképzelés, hogv le- — Az egyetem akkor jött
gyen ez az egyetlen olyan létre Prágában, amikor a Civil
nemzetközi egyetem, ami több Fórum határozta meg a cseh-
országban működik. Mostanra szlovák vagy legalábbis a
kiderült, hogy ez nem sikerült cseh politikát. A prágai rész-
de nem annyira az elképzelés leg alapítványának elnöke 

Václav Havel volt, s tagja voltgyengesége miatt, hanem sok- a testületnek a cseh minisz-kai inkább a cseh kormány po- terelnök is. Ök mindketten
litikai irányváltásának követ- naivan azt gondolták, hogv a
keztében. • Kelet-Közép-Európa gondolái

— P edig  k e zd e tb e n  ú g y  lá t
szo tt, hogy a e se tiek  ö rü lte k

életben tartható, ezért számuk
ra fontos volt, hogy ez az

jo b b a n  az  e g y e te m n e k , o tt h a - egvetem létrejöjjön Prágában
m a ra b b  k a p o tt  h á z a t is, m íg  itt is. Az új cseh kormány azon-

h ú z ó d ta k  az ü g y ek . ban

— K özgázos d ip lo m á v a l s ik e r 
re l p á ly á z h a t ide v a lak i?

— Közgázos diplomával 
rendelkező diák a CEU szo
ciológiai. közgazdasági és' po 
Iitológiai tanszékére jelent
kezhet és igen. vélhetőleg ko
moly esélyekkel Bár máris na
gyon nagy, öt-hatóhétszeres a 
túljelentkezés, A tervünk az. 
hogy légalább tízszeres legyen.

hogy igazán választani lehes
sen a diákok közül.

— M ilyen k o rú n k  a pá ly ázó k ?

— Egyre fiatalabbak, sokan 
közvetlenül a végzés után je
lentkeznek.

— S zan aszé t la k n a k  a v á ro s 
ban  a h ite lü k b ő l?

— Igen,
jelenleg havi 500 dollárt kapnak,

amiben nincs benne a tandíj 
Amikor a teljes létszámot e l
érjük. mindenképpen szükség 
lesz arra. hogy építsünk egy 
nagv kollégiumot.

— Az is r a j ta d  m ú lik , hogy 
k ik  ta n í ta n a k  az eg y etem en ?
— Kizárólag nyilvános pá

lyázat útján lehet fölvenni ok-

latókat, s a pályázatok elbírá
lásában nemcsak az egyelem 
tisztségviselői vesznek részt, 
hanem külső szakembereket 
is kötelező a bizottságba föl
kérnünk. Minden kinevezést 
megelőz a pályázó nyilvános 
előadása is.

Az oktatók nagyobb része egyelőre nyugati,
úgy véli, hogy egyetlen politikai esélye az, ha meglóg Közép- 

Európából,

és szeretnénk, ha ilyen egvez- 
ségre juthatnánk a közgazda
ság] egyetemmel is. De fölké
szültünk arra az eshetőségre 
is. hogy ez nem sikerül, ezért 
a CEU New York Államban 
am erikai egyetemként be van 
jegyezve. Most folyik a tan
székek akkreditációja, s ennek 
végeztével diákjaink egyesült 
államokbeli egyetemi diplomát 
kapnak majd tőlünk.

— N ag y o n  d rá g a  eg y e tem  ez a  
d iá k o k  s z á m á ra ?

— A hallgatók nem ösztön
díjat kapnak, hanem hitelt 
vesznek föl a tanulmányaik 
finanszírozására. A jog drága, 
m ert a külföldről jövő jogász- 
oktatók igen sokat kérnek. De 
nagyon jó is, két modulja 
v a n : az alkotmányelméleti
azok számára, akik egyetemen 
akarnak majd tanítani, jogel
mélettel. alkotmányelm élet
tel kívánnak foglalkozni, illet
ve azok. akiknek politikusi 
ambícióik vannak. A másik 
jog és közgazdaság együtt, 
olyan végzett jogászok szá
m ára, akik az e térségben is
t  -----------------------------------------

működő nyugati cégek szá
m ára dolgoznak. .

A hitelrendszer megalkotá
sakor abból a feltételezésből 
indultunk ki, hogy végzett 
diákjaink nyugati cégeknél 
magas fizetést fognak kapni, 
amiből bizonyos türelmi idő 
után elkezdik törleszteni a 
tartozásukat. Van egy másik 
lehetőség is, azoknak, akik 
nem fognak sokat keresni: ők 
önkéntes munkával dolgoz
hatják majd le a hitelt.

— Az eg y e tem  s z á m ir a  v ég ze tt
ö n k é n te s  m u n k á v a l?

— Nem, egyáltalán nem. 
Haza kell menniük, és otthon 
jogsegélyszolgálatban. em
berjogi mozgalomban kell in
gyenes m unkát végezniük, 
vagy 'tanítaniuk is kell, szin
tén térítési díj nélkül.

— H ány  d iá k ja  v a n  az  eg y e 
te m n ek ?

— Pesten ebben a pillanat
ban a nyári ökológiai szemesz
terre járókkal együtt százhar
minc, Prágában is körülbelül 
ennyi. 1994-től mintegy ötszáz 
lesz a végleges létszám.

főleg f ./.ak-amerikai, a töb
biek egy része ebből a térség
ből érkezik, más része magva; 
szakember.

— T a rtó sa n  itt v a n n a k , vagy 
ta n í ta n a k  egy  h e te t  és  e lm e n 

n ek ?

— Arra törekszünk, hogv az 
egyetem ne motel legyen. Ha 
mégis csak rövidebb időre 
tudnak jönni a hírességek, ak 
kor olyan programba illesz
kednek, amely előkészíti a 
diákokat az érkezésükre, és az 
intenzív közös munkára, és 
távozása után a program töb
bek között a tanultak közös 
földolgozásával folytatódik 
Arra is törekszünk, hőgy' kül
földi oktatóink ne csak a Kö
zép-Európai Egyetem számára 
legvenek elérhetők, .ezért nyi
tott előadásokat is szervezünk

számukra, és más - egyetemek 
diákjai, kutatói számára :s ta
lálkozási- lehetőséget: kínálunk 
velük. Az előadásokat meg is 
jelentetjük. A Central Euro
pean Univers!tv Press az egve
tem saját kiadója, amelvet 
olyan megállapodás fűz az Ox
ford University Press-héz. 
hogy egymás kiadványait köl
csönösen terjesztik.

— Hol m ű k ö d ik  az eg y e tem ?  Itt 
a  V á rb a n , úgy  lá tsz ik , c sak

iro d á k  v a n n ak .

— Igen. ideiglenesen. Min
den más egyelőre a Hüvös- 
volgvben van, a Videoton egy
kori kutatóintézetében bér
iünk helyiségeket. A Nádor 
utcában Soros György megvet
te a valamikori Tervhivatalt, 
ahol korábban. ’45-ben a Ka
tonapolitika működött.

A börtöncellák ma is megvannak
a pincében, ott őrizték a Nyu
gatról hazatölancolt háborús 
bűnösöket, Szálasit is. Egyéb
ként gyönyörű klasszicista 
ház, eredeti formájában állít
juk helyre, m ellette építünk 
egy új épületet és egy harm a
dikat is kell majd vásárol
nunk. Amikorra minden el
készül, ott lesz majd minden, 
a tanterm ektől az irodákig, a 
diákklubtól a kávéházig, aho
vá bejárhat majd minden pes
ti diák.

— M en n y ib e  k e rü l ez az eg y e 
te m  S o ro s  G y ö rg y n e k ?

— Hosszú távon szükségessé 
teszi.egy közel félmilliárd dol
láros alaptőke meglétét, am i
nek kamataiból működik az 
egyetem.

— A lap ítv án y i fo rm á b a n , m in t
a  leg tö b b  e g y esü lt á llam o k b e li

tá rs a ?
— Igen.

— K izáró lag  S o ros G y ö rg y
p én ze  van  az a la p ítv á n y b a n ?

— Kizárólag. De azonkívül, 
hogv az egyetem, rendelkezik a 
működéséhez szükséges pén
zekkel, van még a Közép- 
Európai Egyetemnek — éppen 
a ko rábban 'm ár,em líte tt böl- 
csész-ref >rm-prqgram to
vábbfejlődéseképpen — egy 
felsőoktatási támogatási alap
ja, ami arra szolgál, hogy se
gítsük a térség országaiban

működő felsőoktatási intézmé
nyek túlélését, fejlődését eb
ben a nehéz helyzetben. Jelen
leg évi legalább húszmillió 
dollár áll erre rendelkezésünk
re. Ezt az összeget kizárólag 
más felsőoktatási intézmények 
támogatására fordíthatjuk,
nem erre az egyetemre.

— H ogyan m ű ködik  ez a g y a 
k o rla tb a n ?

— Pályázat útján, úgy. 
hogv a helyi szellemi élet kép
viselői fordulnak hozzánk tá 
m ogatásért az illető egyetem 
számára.

— S oros  G y ö rg y  m e n n y ire  
v e sz  ré sz t az  eg y e tem  ta r ta lm i

m u n k á já b a n ?

— Szervezeti kérdésekben 
időnként részt vesz. de ta rta l
mi, oktatási kérdésekbe nem 
szól bele.

— T o v á b b g y ű rű z te k -e  az e g y e 
te m re  azok  a tá m a d áso k , am ik  
ö t a k ö z e lm ú ltb a n  M ag y a ro r

szág o n  é r té k ?

— Természetesen senkinek 
sem jó. ha támadások kereszt 
tüzében kel! dolgoznia, de azt 
hiszem, intellektuálisan senk' 
sem vette komolyan azokat a 
támadásokat. Politikái tám a
dásokról volt szó, amiknek po 
li ti kai jelzésértékük van. de 
ezek nem komolyan veendő ér
vek az egyetem létezésével 
szemben.

Molnár Gabriella

A sta tisz tik a  iránt érd ek lőd ő, angolul 
jól tudó l l l - I V .  éves h a llgatók

f i u m e i e m !
A Texas A & M University .(College Station, Texas/USA) 

egyetem statisztika tanszéke
évi 10 000 8 ösztöndíjat kínál

1993 szeptemberétől kezdődően 1 fő' részére. Megfelelő elő
menetel esetén az ösztöndíjat mindaddig folyósítják, amíg a 
hallgató meg nem szerzi az „M. U. degree”-t statisztikából. 
(Ez rendszerint 1,5 éves kemény munkát igényel.) Az ösztön
díj fejében az oktatómunkában való közreműködést (dolgo
zatok javítása és/va.gy óratartás) is elvárják.

F E L T É T E L E K

a) a statisztika iránti érdeklődés, kimagasló tanulmányi 
eredmény statisztikából és a többi módszertani tárgyból,

b) megfelelő angol nyelvtudás és TOEFL (Test of English 
as a Foreign Language) vizsgaeredmény (a vizsgára való 
jelentkezés is elég),

c) a GRE (Graduate Record Exam) vizsgára való beje
lentkezés és annak sikeres letétele,

d) érdeklődés az am erikai egyetemi élet iránt, és kedv 
az ; bba való aktív bekapcsolódásra.

Az ösztöndíjra való pályázatokat
1993. február 5-ig

Forgács Csaba nemzetközi igazgatóhoz kérjük benyújtani.
Az ösztöndíjjal kapcsolatos további információk Vita 

Lászlótól (statisztika tanszék, Kinizsi u. 1—7. 277. szoba) sze
rezhetők. Két vizsga költ Futó: Szlklay Levente

&6&L-:. - v' N S' , ?*'mtx*.

Sose
halunk
meg!

y t  vállfás Gyuszi élete a halál kicsúfolása. Vágytól át- 
■C*- itatott zuhanás a beteljesülés felé. Egy új „grand 

voyage”, a lóversenypályától az ügetöig. 1 'apogatózás, a 
vállfák, nők és lovak Bermuda-háromszögében.

Ez Holtai öröksége. A filmbeli Tordai Imit Gyuszi 
bácsi magával viszi, hogy beavassa, örökül hagyja neki 
az ő világát. A beteljesületlen vágyak birodalma ez, hol 
az elhagyott menyasszony esküvői ruhaboltot nyit. Talán 
maga Gyuszi bácsi is azért árul vállfát, mert ö sosem 
tudhatott magáénak egy szekrényt, ahová beakaszt
hatná.

A vállfás Gyuszi szeret úton lenni, Imi beavatása is 
jól halad: szerdától szombatig mindenben része van. Az 
anekdotikus történetekben mindenki találkozik: a kato
likus pap, a zsidó vállfás, az ávósok, és Ady „nyakas 
kálvinista” szelleme elválaszthatatlan egymástól, 

„Színész lesz a fiú" — kiáltja oda mindenkinek büsz
kén Gyuszi bácsi. Iminek ígéretes jövője van; de a ke
rettörténet elárulja, hogy őneki sincs már célja. A lóver- 
senypályán és az italban próbálja feloldani a józanság 
fájdalmát. Az immár színész Imi jól emlékszik még 
nagybátyja hármas befutójára: „biztos, mint a halál’’.

Szökés az intenzív osztályról, kalandos út hazafelé az 
ügetőre, majd megérkezés. Gyuszi bácsit egy pádon éri 
a halál. A törhetetlen vállfák utazó ügynöke hazatért.

— é

Hamarosan
megalakul

a Baráti Kör
A neves nyugati egyeteme

ken nagy hagyománya van a 
végzett és jelenlegi diákokat 
tömörítő baráti társaságoknak. 
Ez adta az 'öíféfét ahhoz, hogy 
a Közgázon is alakuljon ilyen 
baráti- kör, A . szerye.zpmunlsa

vezetésével Gáspár Péter Pált, 
a KTI igazgatóját bízták meg.

— Talán egy anekdota ér
érzékelteti legjobban, hogy 
milyen hasznosak lehetnék 
azok a kapcsolatok, amelyek 
egy-egy egyetem végzettjeit 
összekötik — mondja Gáspár 
Péter Pál. — Amikor Tanaka 
volt Japán miniszterelnöke, 
egy ízben egy fontos államközi 
ügyben kapcsolatba kellett 
lépnie McNamarával, az Egye
sült Államok akkori külügy
miniszterevei. Egy ilyen dip
lomáciai probléma rendezése 
normális esetben hónapokig 
tart. Csakhogy Tanaka és 
McNamara harvardi diákok 
voltak. így a japán kormány
főnek elég volt telefonon fel
hívnia a külügyminisztert és — 
ahogy az a Harvardon végzet
tek között megszokott’ volt — 
„Szervusz barátom m al” kö
szönve. percek alatt elintézték 
az ügyét.

Az anekdota bizonyára tú 
loz valamennyire, de jól rá
mutat. hogy az azonos intéz
ményben végzett diákokat ösz- 
szekötő, ■ hagyományos. jól 
ápolt kapcsolatok milyen hasz
nosak lehetnek az érintettek 
(é rajtuk keresztül a m unká
juktól függők) számára.

— Miért éppen téged kértek 
meg a közgázosok baráti kö
rének megszervezésére?

— Valószínűleg azért, mert 
a KTl-ben évek óta működik 
több önkéntes szakmai klub 
Az elsőt az értékelemző sza
kon végzettek alakították meg 
még a hetvenes évek végén 
Azóta a fővállalkozó szakosok ' 
illetve az egészségügyi me
nedzser szakot végzők is lé tre
hozták l-Jubiukat és nemrég 
beszéltem Berács Józseffel, a 
marketing tanszék vezetőjével, 
aki- szeretné,' ha megalakulna

a marketingesek szakmai köre 
is. Mindegyik csoport a kap
csolattartást, az információ
cserét segíti g tagjai kö
zött, továbbképzési lehetősé
get nyújtanak, sőt az érték- 
elemzők már létrehozták szö
vetségüket is, amely érdek- 
képviseleti feladatot is ellát
hat. *

— Az egyetemi baráti kör 
azonban e szakmai szerveze
teknél jóval szerteágazóbb, 
nehezebben összetartható len
n e . . .

— Valóban, bár azt is hoz
zá kell ehhez tenni, hogy 
ugyanakkor a közgazdaságta
non belüli szakmák, illetve a 
közgazdász-generációk közöt
ti együttműködésre az egye
temi baráti kör nagyobb lehe
tőséget biztosít. Tudományos 
vizsgálatok bázisa lehet az itt 
végzettek karrierjének, szak
mai életútjának tanulm ányo
zása, amellett, hogy a fiatalab
bak so.k információhoz ju th a t
nak idősebb kollégáik tapasz
talataiból. Az 50-60 és a 20-30 
évesek szakmai egy.üttműkö- 
désére is egyedülálló lehetősé
get nyújtanak az ilyen baráti 
körök.

— Hogyan fogsz hozzá a 
szervezéshez?

— Egyelőre az előkészítés 
szakaszában tartunk. Az egye
temi vezetés megbízása után 
igyekeztem minél szélesebb 
körűen áttekinteni, hogy mi
ként működnek az ilyen szer
vezetek Nyugaton, újra átgon
doltam a KTI mellett működő 
klubok tapasztalatait. Ennek 
alapján készítettem egy tervet, 
amely a baráti kör működési 
módját, esetleges m unkafor
máit tartalmazza, valam int az 
előkészítés becslésem szerint 
körülbelül 30 hetet igénylő 
programját. Mindez az egye
temi vezetői értekezlet elé 
kerül, ez a testület dönt arról, 
hogy ennek alapján folytathat
juk-e . a munkát. Szeretnék 
létrehozni egy előkészítő cso
portot is, amelynek tagjaira 
szintén javaslatot teszek ezen 
a vezetői ülésen.

A baráti kör megszületésé' 
nek be kell robbannia a köí 
tudatba. Ilyen nagy létszánú 
csoportot nem szervezhetünk 
meg apránként, néhány taglal 
indítva, fokozatosan bővitW a 
létszámot. Nincs erre idJik- 
Ogv vélem a mai társadámi 
közeg kedvez egy ilyen Önte
vékeny csoport m e g sze rz é 
sének és remélem, hogy a ie" 
lenlegi és volt diákok érdeklő
dése sem marad el- ez liánt.1

K. S.

minél gyorsabban és minél ra  hogy a mostani cseh kormány
dikálisabban. annál jobb. Úgy külügyminisztere egészen a
látják, erre most van lehető választásokig oktatója volt az
ségük, mert Szlovákia létre egyetemnek —, úgy gondolták.
jöttével ütközőállam képző hogy nincs szükségük az intéz
dött Kelet-Közép-Európa és mény jelenlétére. A külügy
Csehország között, s ezzel ez miniszter épp a napokban
utóbb: egyértelműen a Nyu nyilatkozta, hogy a visegrádi
gathoz fog tartozni. Olyasmi együttműködés mesterséges
stá tust szeretnének elérni, képződmény, am ire nincs
m int egy német tartomány. szükség. Magyarországon a
Ezért hát — annak ellenére. kormány

ideológiai okokból támadta az egyetemet

annak nyitottsága, liberaliz — M inden  p ro g ram  p o s z tg ra 
musa miatt és azért, mert en d u á lis?

nek a térségnek valóban min — Igen, vélhetőleg minden
den országából próbál idehozni programunk a jövőben is
oktatókat és hallgatókat. posztgraduális marad. Ezért a— A ltk o r h á t P rág á b ó l m ost 

á tk ö ltö z ik  P e s tre  a közgazda- KEE — vagy közismertebb
ság i és a szo c io ló g ia -k ép zés . nevén, az angol rövidítés alap
De m i az, am i m á r m ű k ö d ik ján CEU — nem is igazán

B u d ap es ten ?
— Egyelőre ideiglenes he egyetem, mert a felsőoktatási

lyen, de rendesen működik a törvény tervezete értelmében
tavaly elindult két egyéves csak az tekinthető egyetem
posztgraduális kurzus, a jog és nek. ahol alapképzés is folyik.
a történelem. Éppen ezért van viszont

az ELTÉ-vel megállapodásunk arról, hogy közös diplomát
adunk,



Ilyen világhoz kell hozzászoknunk
A menekültügy világjelenség E

ben teljesen szabad utat lehet 
nyitni a spontán folyamatok
nak. Ezt szabályozni kell. Ezt 
teszi ma már mindegyik civili
zált ország a világban. De azt 
gondolom, hogy ezeknek a 
szabályoknak nagyon egyértel

műeknek, teljesen nyilvánva- 
lóaknak kell lenni, ^  jogsza
bályok megszületését társadal
mi vitának kell m egellni, és 
mindenkire nézve egyformán 
kötelezőnek kell lenn\. Ma 
ugyanis az a helyzet, hogy

van egy csomó helyzet, amire semmilyen rendelkezés nincs,
A jelenség új, az indulatok régiek. Menekültügy. Ott van 

az utcán az emberek közt. Futamozik az ellenszenv, a harag, 
a káromkodás, a brutalitás skáláján, összekuszált helyzet. 
Kellenének a tisztázó érvek. Talán ez vezette Rábaközi Attila 
II eves hallgatót, amikor megírta cikkét a CENTRAL EX
PRESS avagy hová tart Kelet-Európa a m enekültáradat sod
rában címmel. Az írása azt hittük másokat is véleményre sarkall 
es ezzel talán valamelyest rendeződhetnek a fejekben a gondola
tok. De a téma korántsem váltott ki olyan érdeklődést, mint 
am ire számítottunk. Mi lehet ennek a közömbösségnek az oka 
eppen itt egy tudományegyetemen? — kerestük a magyarázatot 
liadanyi Jánossal, a szociológia tanszék docensével a Wallen
berg Egyesület ügyvivőjével, aki elolvasván a KÖZGAZDÁSZ 
menekültüggyel foglalkozó cikkeit, megosztotta velünk ezzel 
kapcsolatos gondolatait.

— Nem tudom, hogy a KÖZ
GAZDÁSZA mennyien olvas
sák, de nyilván fásultak is a 
diákok, elegük van mindenből. 
Az azért elgondolkoztató, hogy 
ezen a tudományegyetemen, 
amely egy társadalomtudomá
nyi egyetem, az ilyen színvona
las gazdaságtörténet-oktatást 
m inim álisra sikerült visszaszo

rítani. Pedig ez azon kevés tá r
gyak egyike volt, amiből az 
ilyen témához kapcsolódó 
alapvető ismereteket meg le
hetett szerezni. Ha ehhez hoz
zátesszük azt, hogy milyen a 
középiskolás történelemokta
tás, akkor nem is kell olyan 
nagyon csodálkozni, hogy

elég nagy a tudatlanság ezen a téren is.
Jelenleg ideológiai vákuum

helyzet van Magyarországon, 
amiben nagyon furcsa dolgok 
történhetnek. És akkor még a r
ról nem is beszéltem, hogy 
egyesek mivel próbálják kitöl
teni a vákuumot.

A vitacikkek olvastán az em
bernek óhatatlanul eszébe ju 
tott, hogy szélsőjobboldali je
lenségek, idegengyűlölet, rasz- 
szizmus, antiszemitizmus és 
így tovább, majdnem hogy 
szükségszerűen jelentkezik eb
ben az országban azok után,

hogy ezekről a dolgokról itt év
tizedeken keresztül sehogyan 
Sem lehetett beszélni. Ennek 
ellenére az a meglepő, hogy 
minden választás, közvéle
mény-kutatás, meg a politikai 
népszerűségi listák azt m utat
ják, hogy a nép túlnyomó 
többsége hihetetlenül éretten 
és normálisan reagál ezekre a 
kérdésekre. A populisták min
den népszerűségi listának a 
legvégén helyezkednek el, sor
ra nem jönnek be a választá
sokon. Úgy látszik, hogy

Ladányi János
dorlását nem tudta megállíta
ni még egyetlen ország sem. 
Tehát itt nem az a kérdés, hogy 
le tudjuk-e hermetikusan zár
ni a határokat vagy sem, ha
nem az a kérdés, hogy milyen 
kínaiak jöjjenek hozzánk.

Tudomásul kell venni, a 
magyarság vegyes etnikumú 
nemzet volt a honfoglalás óta.

az embereket nem nagyon érdekli ez a dolog.
Ezzel szemben van egy eléggé 
szűk politikai elit — ha nem 
lenne mások által lefoglalva ez 
a kategória, akkor azt monda
nám, hogy törpe minoritás —, 
amelyik állandóan gerjeszti 
ezeket a problémákat, és köz
ponti helyet foglal el az érv
rendszerükben ez a kérdés. 
Erre eddig nem volt vevő ez a 
nép. Mindennek ellenére egy

ilyen elbizonytalanodott érték
rendű világban borzasztó ve
szélyes politikai eszköz.

Az imént em lített politikai 
erők olyan szemléletet sugall
nak a menekülttémával kap
csolatban is, ami leginkább a 
kisebbségellenes uszítás múlt 
századi felfogásán, vagyis egy- 
etnikumú nemzetállam kon
cepcióján alapul.

Menekültek mindenhol vannak a világon,
színes bőrű menekültek is. 
Nem igaz, hogy csak azokban 
az országokban dolgoznak szí
nes bőrűek, amelyeknek gyak- 
m ataik voltak. Svájcnak vagy 
Ausztriának nem voltak gyar
matai, ezekben az országokban 
viszonylag alacsony a színes 
bőrű menekülteknek az ará
nya, de még ott is nemhogy 
Bécsbe, de még egy kicsi alpe
si faluba is nehezen tud úgy

elmenni az ember, hogy ne ta 
lálna k ín a i' vendéglősöket, szí 
nes bőrű újságárust. Ez tehát 
egy olyan jelenség, ami min
denféle feszültséget gerjeszt, 
nem egy könnyű kérdés, de 
úgy tűnik, hogy világjelenség, 
ilyen világhoz kell hozzászok
nunk, és ilyen világot kell mi
nél értelmesebben használ
nunk.

Megállítani ezt a folyamatot nem tudta egyetlen ország sem

és természetesen Magyaror
szág sem fogja tudni megállí
tani.

A kínaiakkal kapcsolatban is 
úgy tűnik számomra, hogy 
azok a szkínhed atrocitások, 
amelyek fölött a rendőrség 
gyakran szemet hunyt, ame
lyekhez túl elnézően viszo
nyult, nem annyira a kínai be
vándorlást tudják megállítani, 
mert, erre egyetlen ország sem 
volt képes, hanem a tőkeerős

kínaiaknak a bevándorlását ál
lítják meg, m ert akinek pénze 
van, az megválasztja azt az or
szágot, ahová be akarja fek
tetni a vagyonát, és nem fog 
olyan országba jönni, ahol a 
rendőrség úgy kezeli őket, 
ahogy azt Magyarországon ta
pasztalták. Viszont azoknak a 
kínaiaknak, akiknek nincsen 
nagy választásuk, hogy hova 
menjenek, és akik nagyon so 
kan vannak, azoknak a beván-

Tudomásul kell venni, hogy 
Budapesten a századforduló 
táján még majdnem annyian 
beszéltek németül, m int ma
gyarul. Tudomásul kell venni, 
hogy ide tömegesen érkeztek 
osztrák, német és másmilyen 
nemzetiségű munkások, az ipa
rosodás kezdetén. A kérdésnek 
etnikailag homogén nemzetál
lam formájában való fölvetése 
tehát nálunk teljesen non
szensz.

Én, amikor társadalmi mobi
litást és nemzetiségi, etnikai, 
vallási problémákat tanítok a 
diákjaimnak, meg szoktam 
kérni őket, hogy írjanak egy 
házi dolgozatot a családjuk sok 
generációs mobilitásáról. Pró
bálják meg szüleik, nagyszü 
leik segítségével, a családban 
visszafelé követni azt, hogy 
honnan jöttek, kik voltak az 
ősök. Legtöbbször az egész sze
mináriumi csoportban nincs 
egyetlenegy olyan diák sem, 
akinek a családjában csak úgy
nevezett

népi-nemzeti gerincű magyarok
lennének, m ert mindig kiderül, 
hogy valaki sváb vagy tót, 
vagy horvát, vagy zsidó stb., és 
ez még akkor is így van, ha 
tudjuk, hogy ezzel kapcsolat
ban mindenféle elfojtás je
lentkezik a családokban. Tehát 
ami így kiderül, az nyilván 
egy erősen alsó becslés.

Jellegzetesnek tartom, hogy 
nem is annyira idegenekről

van szó, hanem bizonyosfajta 
idegenekről. Azt gondolom 
hogy nálunk ez az egész me 
nekültkérdés föl van fújva 
Magyarországon nagyon kevés 
menekült van, és ezeknek is a 
túlnyomó többsége elsősorban 
erdélyi menekült, és a környe
ző országokból jö tt magyar. Az 
egész

m ert a menekültkérdés vi
szonylag új probléma Magyar- 
országon. Másrészt vannak 
rendelkezések, amelyeket első
sorban az erdélyi magyarok 
miatt, ezenkívül a Magyaror
szágra érkező keletnémet me
nekültek m iatt az utolsó pilla
natban hozott meg a Németh- 
kormóny. Ezek nagyon liberá
lis rendelkezések. Az előbbie
ken túl ilyen például még a 
külföldi vállalkozók magyaror
szági letelepedésére vonatkozó 
rendelkezés. Ezzel kapcsolat- 
baij teljesen nyíltan hangoztat
ja az idegenrendészet azt, hogy 
rendészeti eszközökkel kell gá
tat vetni annak a helyzetnek, 
am it ezek a túl liberális ren
delkezések eredményeztek. Ezt 
várja el a kormányzat is a 
rendőrségtől, ami lehetetlen ál
lapot. Azok a szabályok, ame
lyeknek a nevében a rendőrség 
intézkedik, egyrészt gyakran 
nem rendeletek, hanem utasí
tások, titkos utasítások, nem 
ismeri az sem, akire ez vonat
kozik. Ügy tűnik, az az érdeke 
a kormányzatnak, hogy ezt a 
jogszabály nélküli állapotot 
fenntartsa, ahol a zavarosban

lehet halászni, és úgy lehet in
tézkedni, ahogy akarnak. Ezért 
is késik a bevándorlási tör
vénynek. a rendőrségre vonat
kozó törvénynek a meghozata
la, továbbá az olyan törvény
nek a megszületése, ami azt 
szabályozza, hogy hogyan kap
hat valaki állampolgárságot és 
így tovább. Tehát azt a na
gyon nehezen felvállalható 
problémát kellene itt explicit
té tenni, hogy különbség van 
például erdélyi magyar és más 
bevándorlók között. Továbbá 
vannak, akik számára különb
ség van erdélyi magyar beván
dorló és egy magyarul beszélő 
erdélyi cigány bevándorló kö
zött. El kellene dönteni, hogy 
most akarjuk-e, hogy idejöjje
nek az erdélyi magyarok, vagy 
azt akarjuk, hogy inkább ma
radjanak otthon, amiben szin
tén ingadozik a politika, A 
kormányzatnak ki kellene 
mondani valamilyen módon 
azt, hogy különbség van a bőr 
színe, a vallás meg egyebek 
szerint. Megértem, hogy a mai 
világban nehéz ilyesmit nyíl
tan felvállalni. De ezt az egy
értelműen

jogszabály nélküli állapotot sem lehet sokáig tartani,

bőrű diákokkal szembeni hisztéria egy teljesen fölfújt 
dolog.

Hiszen csak néhány száz szí
nes bőrű diák van Magyaror
szágon. Ez pedig nem veszé
lyeztetheti a magyarok mun
kahelyét, nem veheti el az 
egyetemi férőhelyet a magyar 
egyetemisták elől. Éppen ellen
kezőleg, miután sok ezer dol
lá rt fizetnek a külföldi diákok 
azért, hogy nálunk tanulhassa
nak, inkább hozzájárulnak ah 
hoz, hogy az egyetemek a je
lenlegi nehéz körülmények 
között is valahogy működhes
senek.

Hamisak azok az érvek, ame
lyek azt mondják, hogy hát is
tenem, szkínhedek mindenhol 
vannak. A szkínhedek a 
vendégmunkásokat, meg a me
nekülteket itt is, meg ott is 
megtámadják. Hamis az ilyen 
párhuzam. Két dolog m iatt is. 
Az egyik, hogy nagyon nagy 
különbség van például a szí
nes bőrűeknek az aránya tekin

tetében országonként. Németor
szágban, Angliában, Francia- 
országban a sokszorosa a szí
nes bőrűek aránya a magyaror
szági aránynak. Egészen más 
dimenziójú probléma ez ott. De 
hamisnak tartom az ilyen pár
huzamot azért is, mert annak 
ellenére, hogy szkínhedtáma- 
dások máshol is vannak, az tel
jesen elképzelhetetlen dolog 
Nyugat-Európában, hogy ne le
gyen éles határvonal a kor
mánypolitika, a legnagyobb 
kormányzó párt vezető ideoló
gusai és országgyűlési képvise
lőinek nézetei és ilyen szkín- 
hed csoportocskáknak a néze
tei között. Valóban Németor
szágban és Angliában is van
nak szkínhedek, sőt többen 
vannak, és jobban szervezet
tek, mim a mieink, de elkép
zelhetetlen, hogy a parlam ent
ben

parlamenti képviselőnek öltözött szkínhedek

üljenek, és a szkínhedektől 
legföljebb a megfogalmazás 
módjában különböző nézeteket 
hangoztassanak. Németország
ban olyan nézeteknek a han
goztatásáért, am it itt nem egy 
parlamenti képviselő naponta 
hangoztat, vagy leír újságban,

örökre vége az illető politikai 
karrierjének. Ez is nagyon 
nagy különbség Nyugat-Euró- 
pa és Magyarország között.

A menekültkérdés ezzel 
együtt nagyon súlyos problé
ma. Én is azt gondolom, hogy 
ez nem egy olyan kérdés, ami-

Nem olvasnak 
mások gondolataiból

Amerika
Ä egensville álmos kisváros az amerikai pusztában, Kansas 

Citytől délkeletre. Tízezer lakójánál több egyetemistát 
fogad az ott található egyetem, a University of South Mickey 
County. John DeLülo, a híres amerikai író egy ilyen campus- 
ról írta néhány éve: „Az egyetemistáknak itt mindene meg
van. Saját mozi, uszoda, szex.”

Valóban, az egyetemvárost ritkán hagyják el. A kiruc
canások leggyakoribb célpontja a helyi Wal-Mart áruház vagy 
a varázslatos szupermarket, ahol hatféle banan- es kilencféle 
zöldborsókonzerv kapható, no meg a Pine Street, ahol a barox 
sorakoznak. Start Bar, Paradise, Infinity. Legnagyobb sláger 
(Hit) a 11 óra előtt mindössze öt centért mért Budweiser sor.

Igen zárt világ ez, mint láthatjuk. A campus nyújt min* 
denkinek elfoglaltságot, munkát és szórakozási. A hallgatok 
többsége csak félév végén megy haza. Az idő nagy reizet a 
kétágyas^ fürdőszobás, általában hűtőgéppel és mikrohullámú 
sütővel, hifitoronnyal felszerelt szobákban tévénézéssel tel
ik A kedvencek között a Star Track és a randevumusor sze
lepei. Ez utóbbiban két fiú és három lány elmeséli, hogyan 
skerü lt a randevú a többiekkel és hogy melyik elegitette ki

3 ^Egyesek szerint a felsőoktatás értelme az USA-ban az, 
hogy alacsonyabb szinten tartsák a munkanélküliségéi. A hé„y 
év elvégzése után pedig sokan csalódottak hiszen túlképzetté 
válnak és a legritkább esetben kapnak diplomájuknak megfe

lelő állást. Helyben, Regensville-ben például lehetetlen munkát 
kapni.

Az oktatók hozzáállása igen különös. A kurzusok jó szín
vonalúak, de számkivetettnek érzik magukat ők is. „Nekem  
senki ne mondja, aki itt tanít, hogy ö a legjobb az ország
ban” — jegyezte meg cinikusan egy szociológus.

Mindez azonban igen kedvező egy bizonyos szempontból: 
a körülmények m iatt nincs más tennivaló, mint a tanulás. Az 
ember belefeledkezhet a napi feladatokba és lassan megszo 
kotta válik a hetente több gépelt oldalra rúgó házi feladat. 
Mindenki elfogadja, hogy a félév teljesítése, két írásbeli vizsga 
mellett, négy teszt megírását, egy kiselőadást, egy házi dolgo
zat elkészítését, három film kritikát és tíz-tizenöt rövid dolgo 
zatot jelent.

A középiskolából bekerülő átlag amerikai hülyébb az érett-
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m ert ez mindenféle önkényes
kedéshez vezet.

Hogy milyen feladata kell 
hogy legyen a menekültkérdés 
kapcsán az értelmiségnek, és 
hogyan lehetne új lendületet 
adni e téren a társadalmi szo
lidaritásnak, e kérdésben, La
dányi János válasza a követke
ző volt:

— Nagyon veszélyes illúzió, 
amiben ma szerintem a ma
gyar társadalom él, és amiben

a rendszerváltás kapcsán a po
litikai pártok ringatják az em
bereket, hogy ha vannak poli
tikai pártok és van parlament, 
akkor ez minden problémát 
megold. A kisebbségi és az em
beri jogi kérdések tipikusan 
olyanok, amelyekkel kapcsolat
ban persze a parlamentnek 
kell megalkotni a jogszabályo
kat, de azért ez egy olyan 
problematika, ami erős civil 
társadalom nélkül, és

erős civil társadalmi szerveződések nélkül megoldhatatlan.
Továbbmenve, szerencsésebb 
országokban ez úgy van, hogy 
a kisebbségi és emberjogi kér
déseknek az alapjaiban egyet
értés van a politikai pártok 
között. Nem hiszem, hogy jó 
dolog, ha a politikai pártok az 
ilyen kérdésekben nagyon el
kötelezik magukat.

Különben könnyen olyan 
helyzet alakulhat ki, hogy

azért, mert bizonyos pártok ki
állnak a kisebbségek mellett., 
más pártok hívei ingerenciát 
érezhetnek, hogy támadják 
azokat. Szerencsés esetben, 
mondjuk, a kereszténydemok
rata és a liberális felfogás nem 
ebben különbözik egymástól. 
Addig, amíg nem értik meg az 
emberek, hogy

mindnyájan ilyen vagy olyan kisebbséghez tartozunk,
hogy mindnyájan kerülhetünk 
olyan helyzetbe, amikor ki
sebbséggé válhatunk, addig 
bajok vannak. Ezért fontos a 
felvilágosító munka, hogy le
gyenek civil társadalmi moz
galmak, és hogy legyen vala
m ifajta tudatosság ezen a té
ren.

Említettem azokat a kü
lönbségeket, amelyek a nyu
gat-európai országok és Ma
gyarország között vannak. 
Ahol ugyan vannak atrocitá
sok, sőt szörnyebbek, mint ná
lunk, de ahol az is megtörté
nik, hogy több százezer ember, 
most már rendszeresen kimegy 
az utcára, és tüntet az idege
nek mellett. Magyarországon 
erre még nem került sor, és 
ha arra gondolok, hogy a szí

nes bőrű diákokkal mi mindén 
történt, akkor ez a közömbös
ség elgondolkoztató. Elgondol
koztató. hogy magyar egyete
misták nem léptek fel egyér
telműen, demonstratívan, az 
ellen, am it a színes bőrűekkel 
szemben a szkínhedek hosszú 
idő óta elkövetnek. A magyar 
parlamentnek és a kormány
nak kötelessége olyan viszo
nyokat teremteni, amelyben 
üldözendő cselekedet színes 
bőrű diákokat bántalmazni. 
De önmagában ez nem fogja 
őket megvédeni, hanem csak 
az, ha a magyarországi egyete
misták nyíltan szolidárisak 
lesznek velük. És ez sajnos ed
dig nem következett be.

H. E.

Ez ám az igazi „Amerika”

ségizett magyarnál, de ilyen tempóban a második egyetemi év 
végére felzárkózik hozzá, a diplomás amerikai pedig már túl 
is szárnyalja a magyarokat. Ez természetesen nem jelent álta
lános műveltséget, de az egyetemi képzésen átesett dolgozó 
képes lesz megállás nélkül eleget tenni feladatának, szakterü
letére koncentrál és kizár minden más zavaró tényezőt.

Vannak kevésbé megragadható különbségek. Ilyen például 
az, hogy odaát nem olvasnak mások gondolataiból, egy szemöl
dökráncolásból. Az egyetlen tudomásul vett kifejezőeszköz a 
beszéd. A szobatárs csak többszöri figyelmeztetésre halkítja le 
a tévét, állítja le a magnót, a barátnőjéről nem is szólva. A 
mosoly szerepe is érthetetlen. Idegenként kérdezik: „Hl! How 
are you doing?”, majd továbbrohannak valami sürgető feladat 
után.

Nehéz az alkalmazkodás, nehéz megérteni az új világot, az 
időlegességet, a látszólagos felszínességet. Meg kell szokni azt, 
hogy mosolyogni kötelező, és hogy mindent ki kell mondani. 
Boldogság és depresszió, szerelem és melankólia a kimondás 
által válik valóra. És ha azt hisszük, hogy amit kimondtunk, 
valóság lett, akkor tényleg úgy van. A mosoly nemcsak a 
szembejövővel, hanem saját magaddal is elhiteti, hogy minden 
rendben.

Mi az, ami valós az álom világban? A barátok, David és 
Lee, no meg a nők. Ők kézzelfoghatóak. Aztán ott van a ren
getegféle dialektus, a közép-nyugati sima amerikai kiejtéstől 
a New York-iig. ahol mindenkinek akcentusa van . . .

A karcsú felhőkarcolók Manhattan szigetére zsúfolva, az 
éneklő kínaiak a friscói China Totereban, a karácsonyi fények 
Kansas Cityben, Washington büszke fehér épületei. . .

Szépek a séták az esti San Franciscóban, a hegyre ka
paszkodó villamosok. A Times Square fényei és a Broadway 
hangjai. A köd Long Island felett és a hó Regensville-ben.

Féléves távoliét alatt az ember átformálódik. Másképp 
néz ki magából. Nyilvánvalóvá válik, hogy rossz és jó mennyi
re relatív és milyen nehéz őket egymástól megkülönböztetni. 
„Jó volt kinn?” — kérdezik. Jogosan kérdezhetem: „Jó volt 
itthon?” Csak egy vállrándítás a válasz.

Meg kell tanulni m osolyogni...
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